
 

 
 
 

Γερασίμου Μαρκορά 3, 2ος όροφος, 1075 Λευκωσία, Κύπρος | Τ: +357 22 518556/7 | Φ: +357 22 511739 | info@alaplanning.com 

 

 

 

 

 

 

 

Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον                       

για τον διαχωρισμό γης και το προτεινόμενο                              

Γενικό Χωροταξικό Σχέδιο (Master Plan)                                        

στον Δήμο Έγκωμης, στην Λευκωσία 

 

 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΑ ΣΤΟΙΧΕΙΑ 

 

 

 

Ιούλιος 2022 

 

 

  



 
 

 

1 
 

1. Εισαγωγή 

Στα πλαίσια της προκαταρκτικής εξέτασης της Μελέτης Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, από 

το Τμήμα Περιβάλλοντος, για τον διαχωρισμό γης και το προτεινόμενο Γενικό Χωροταξικό Σχέδιο 

(Master Plan) στον Δήμο Έγκωμης, στην Λευκωσία, προέκυψε η ανάγκη για εκτέλεση πρόσθετων 

ενεργειών δημόσιας διαβούλευσης και για παροχή επιπρόσθετων στοιχείων. Σχετικές είναι οι 

επιστολές του Τμήματος Περιβάλλοντος με ημερομηνία 12 Απριλίου 2022 και 6 Ιουνίου 2022, 

αντίστοιχα (βλ. Παραρτήματα Ι & II). 

Συγκεκριμένα ζητήθηκαν τα πιο κάτω: 

1. Επανάληψη της διαδικασίας εκτέλεσης δημόσιας διαβούλευσης του προτεινόμενου έργου, βάσει 

του άρθρου 26(7) της σχετικής νομοθεσίας, με εφαρμογή της μεθοδολογίας 1 του σχετικού οδηγού 

του Τμήματος Περιβάλλοντος, η οποία αφορά ανοιχτή παρουσίαση με δια ζώσης επικοινωνία με 

το ενδιαφερόμενο κοινό. (βλέπε επιστολή με ημερομηνία 12 Απριλίου 2022, Παράρτημα Ι) 

2. Να διευκρινισθεί ο αριθμός οικοπέδων που θα προκύψουν με βάση τον σχεδιασμό που έχει 

κατατεθεί. (βλέπε επιστολή με ημερομηνία 6 Ιουνίου 2022, Παράρτημα ΙΙ) 

3. Να γίνει εκτίμηση της μέγιστης σφράγισης του εδάφους και των περιβαλλοντικών επιπτώσεων που 

θα προκύψουν (κατανάλωση ενέργειας, κατανάλωση νερού, παραγωγή αποβλήτων, αποχετευτικό 

δίκτυο, απορροές, κλπ.) με πλήρη ανάπτυξη όλων των τεμαχίων καθώς και της μέγιστης απώλειας 

χλωρίδας, και όχι μόνο των άμεσων επιπτώσεων από τις εργασίες διαίρεσης και οδοποιίας. (βλέπε 

επιστολή με ημερομηνία 6 Ιουνίου 2022, Παράρτημα ΙΙ) 

Απαντήσεις και πληροφορίες για τα παραπάνω ζητήματα δίνονται πιο κάτω. 
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2. Συμπληρωματικό Στοιχείο 1  

Επανάληψη της διαδικασίας εκτέλεσης δημόσιας διαβούλευσης του προτεινόμενου έργου, βάσει του 

άρθρου 26(7) της σχετικής νομοθεσίας, με εφαρμογή της μεθοδολογίας 1 του σχετικού οδηγού του 

Τμήματος Περιβάλλοντος, η οποία αφορά ανοιχτή παρουσίαση με δια ζώσης επικοινωνία με το 

ενδιαφερόμενο κοινό.  

Απάντηση Ομάδας Μελέτης 

Αναφορικά με την πρόσθετη διαδικασία εκτέλεσης δημόσιας διαβούλευσης, ο Κύριος του Έργου 

προχώρησε στην εκτέλεση των εξής ενεργειών που ήταν πρόσθετες ενέργειες των αρχικών ενεργειών 

που αναφέρονται στην ΜΕΕΠ που υποβλήθηκε (βλέπε Κεφάλαιο 4.2): 

1. Ανάρτηση πληροφοριών για το Έργο και τη διεξαγωγή της δημόσιας διαβούλευσης και 

παρουσίασης, σε ηλεκτρονική εφημερίδα 

2. Δημοσίευση / Ανάρτηση πληροφοριών για το Έργο και τη διεξαγωγή της δημόσιας διαβούλευσης 

και παρουσίασης, σε μέσα κοινωνικής δικτύωσης 

3. Ανάρτηση ειδοποίησης για την διαθεσιμότητα της Μελέτης και ενημέρωση για την εκτέλεση της 

δημόσιας παρουσίασης στην ιστοσελίδα της Δημοτικής Αρχής 

4. Ανάρτηση πινακίδων στην περίφραξη του χώρου, που ενημέρωναν για το Έργο και τη διεξαγωγή 

της δημόσιας διαβούλευσης και παρουσίασης 

5. Αποστολή πρόσκλησης σε Αρμόδιες Αρχές, Φορείς, και Οργανώσεις, μετά από συνεννόηση με 

την Περιβαλλοντική Αρχή, για την διεξαγωγή της δημόσιας παρουσίασης 

6. Διανομή φυλλαδίου στην άμεση περιβάλλουσα περιοχή του προτεινόμενου Έργου, με σκοπό την 

ενημέρωση του κοινού για το Έργο και την διεξαγωγή της δημόσιας παρουσίασης 

7. Διάθεση Μελέτης σε ειδικά διαμορφωμένη ιστοσελίδα 

Στο Παράρτημα ΙΙΙ του παρόντος επισυνάπτονται υλικό, στο οποίο παρουσιάζονται οι δράσεις και 

ενέργειες που προαναφέρονται. 

Σημειώνεται όπως ακολουθήθηκαν πιστά οι οδηγίες εκτέλεσης της εν λόγω απαίτησης, όπως αυτές 

συμφωνήθηκαν εκ των προτέρων από το Τμήμα Περιβάλλοντος. Τα πρακτικά που κρατήθηκαν από 

την δημόσια διαβούλευση που εκτελέσθηκε επισυνάπτονται στο Παράρτημα ΙΙ του παρόντος. 

Στον πιο κάτω Πίνακα δίνονται τα κυριότερα σχόλια / εισηγήσεις / παράπονα / απόψεις που 

καταγράφηκαν κατά τη δημόσια παρουσίαση του Έργου, ενώ στο Παράρτημα IV δίνονται τα 

πρακτικά της δημόσιας παρουσίασης όπως καταγράφηκαν κατά την εκτέλεσή της. 
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Α/Α Θέμα Απάντηση Ομάδας Μελέτης 

1 Λήφθηκαν υπόψη οι πρόνοιες του 

οδικού δικτύου της περιβάλλουσας 

περιοχής; 

Τόσο στα πλαίσια της ΜΕΚΕ όσο και του 

σχεδιασμού του Έργου λήφθηκαν υπόψη οι 

απόψεις και προτάσεις του ΤΔΕ και του ΤΠΟ. 

2 

Ποια η άποψη της Δημοτικής Αρχής; 

Όπως ανέφερε και ο Δήμαρχος, η Δημοτική 

Αρχή θα δώσει τις απόψεις τις μετά από τα 

σχόλια και απόψεις που θα λάβει από τις 

Αρμόδιες Αρχές. 

3 Γιατί δεν υπήρξε διαβούλευση με τον 

Δήμο Λευκωσίας αφού μελλοντικά θα 

ενωθεί με τον Δήμο Έγκωμης; 

Το υπό μελέτη Έργο εμπίπτει στα όρια του 

Δήμου Έγκωμης, ο οποίος ενημερώθηκε και 

παρευρέθηκε στην παρουσίαση. 

4 

Πέραν από την μεταφύτευση, γίνεται 

αναφορά στην αποκοπή δέντρων και 

επηρεασμό των φωλιών που 

εντοπίστηκαν, επομένως αυτό δεν 

αποτελεί επίπτωση μόνο της περιόδου 

κατασκευής του Έργου. 

Η αποκοπή δέντρων που αναφέρεται στην 

ΜΕΕΠ σχετίζεται με τα άτομα χλωρίδας που θα 

κριθούν ως μη υγιή ή που δεν είναι δυνατό να 

μεταφυτευθούν επιτυχώς. Οι εκτιμώμενες 

επιπτώσεις που αφορούν στην πτηνοπανίδα, 

κατά την λειτουργία του Έργου αναλύονται στο 

Κεφάλαιο 8.8.2.1. «Επηρεασμός πανίδας και 

πτηνοπανίδας» της ΜΕΕΠ. 

5 Δεν έγινε αναφορά στη βασική 

υποχρέωση που απορρέει από το 

τοπικό σχέδιο για τέτοια μεγάλα τεμάχια 

και ακόμα τα όσα είναι άνω των 2000 

τετραγωνικών για ενιαία και οργανωμένη 

ανάπτυξη. 

Γίνονται οι σχετικές αναφορές στην ΜΕΕΠ, στα 

σχετικά Κεφάλαια. 

6 Η επίλυση του προβλήματος της 

στάθμευσης με υπόγεια επισημαίνει ότι 

αυξάνουμε το πρόβλημα της σφράγισης 

εδάφους. 

Το θέμα αυτό αποτελεί αντικείμενο σχεδιασμού 

το οποίο αν και θίγεται ως θέμα στην ΜΕΕΠ, 

δεν επιλύεται πλήρως με τα μέτρα που 

προτείνονται. 

7 

Πώς μπορούν τα δέντρα που θα 

μεταφυτευθούν να βολευτούν στον χώρο 

πρασίνου που προτείνεται; 

Σκοπός είναι όλα τα δέντρα που θα 

επηρεαστούν από τον διαχωρισμό να 

μεταφυτευτούν στον χώρο πρασίνου που 

χωροθετείται στο κέντρο και στο περίμετρο της 

ανάπτυξης. Το συνολικό εμβαδό του χώρου 

πρασίνου θα ανέλθει σε  49.018 m2 και ο 

αριθμός των δέντρων που ενδέχεται να 

επηρεαστούν στο στάδιο του διαχωρισμού γης 

είναι ~180. Ο χώρος πρασίνου θεωρείται αρκετά 

μεγάλος για να φιλοξενήσει τα επηρεαζόμενα 

δέντρα.  Τα δέντρα που θα επηρεαστούν από 

κάθε επί μέρος ανάπτυξη δεν λαμβάνονται στην 

παρούσα ΜΕΕΠ, εφόσον ο σχεδιασμός των 

έργων αυτό δεν έχει ακόμη προχωρήσει.  Η 
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Α/Α Θέμα Απάντηση Ομάδας Μελέτης 

διαχείριση των δέντρων αυτών θα πρέπει να 

λαμβάνεται υπόψη από τον διαχειριστή του 

κάθε επιμέρους τεμαχίου.  

8 
Δεν αναφέρεται το φαινόμενο της 

αστικής θερμονησίδας στην 

προκαταρκτική ΜΕΕΠ. 

Το θέμα αυτό αναφέρεται και αναλύεται με 

λεπτομέρεια στο Κεφάλαιο 8.5.2.2. «Αλλαγές 

στο μικροκλίμα της περιοχής του Έργου» της 

ΜΕΕΠ. 

9 
Εισήγηση για ανάπτυξη του συνόλου του 

χώρου ως δημόσιο χώρο πρασίνου ή / 

και δημόσιου πάρκου. 

Το θέμα αυτό αφορά στην ανάπτυξη, τον 

σχεδιασμό και την αξιοποίηση του χώρου, δεν 

αποτελεί αντικείμενο της ΜΕΕΠ, καθώς το υπό 

μελέτη τεμάχιο αποτελεί ιδιωτική περιουσία. 

10 

Πόσους ορόφους θα είναι οι μελλοντικές 

αναπτύξεις; Πόσους δικαιούνται; Θα 

πάρετε εξαιρέσεις για περισσότερους 

ορόφους; 

Ο επιτρεπόμενος αριθμός ορόφων για την 

πολεοδομική ζώνη ΕΠ3 παραμένει ως έχει – 8 

όροφοι. Δεν είναι γνωστό στο παρόν στάδιο αν 

οι μελλοντικοί ιδιοκτήτες υποβάλουν αιτήσεις 

κατά παρέκκλιση των επιτρεπόμενων 

χαρακτηριστικών. 

11 

Πότε θα γίνουν διαβουλεύσεις με το 

Υπουργείο Συγκοινωνιών; 

Τόσο στα πλαίσια της ΜΕΚΕ όσο και του 

σχεδιασμού του Έργου λήφθηκαν υπόψη οι 

απόψεις και προτάσεις του ΤΔΕ και του ΤΠΟ. 

Το ΤΔΕ ήταν επίσης παρόν στην Δημόσια 

παρουσίαση και του έχουν σταλεί τα πρακτικά 

της δημόσιας παρουσίασης. 

12 

Γιατί ο δημόσιος χώρος πρασίνου που 

παραχωρείται δεν είναι ενιαίος; 

Καθώς οι σχεδιαστές του Έργου πληρούν τις 

πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου, διαμόρφωσαν 

τους δημόσιους χώρους πρασίνου όπως αυτοί 

θεωρούσαν ευνοϊκότερους. 

13 Πρέπει να ληφθούν τα μέτρα που 

προτείνονται, όπως το να αμβλυνθεί το 

κυκλοφοριακό πρόβλημα και μετά να 

γίνονται οι αναπτύξεις, όχι να γίνεται 

αντίστροφα. 

Το θέμα αυτό είναι διαδικαστικό και δεν 

αποτελεί αντικείμενο της ΜΕΕΠ. 

14 Εκπρόσωποι του κοινού και της 

Δημοτικής Αρχής θα έπρεπε να 

εμπλέκονται σε όλα τα στάδια 

σχεδιασμού και υλοποίησης του 

προτεινόμενου Έργου. 

Το θέμα αυτό είναι διαδικαστικό και δεν 

αποτελεί αντικείμενο της ΜΕΕΠ. 

15 
Πρόταση για διεξαγωγή 

δημοψηφίσματος επιτόπου. 

Το θέμα αυτό δεν αποτελεί αντικείμενο της 

ΜΕΕΠ. Δεν επιτράπηκε η εκτέλεση της 

πρότασης αυτής κατά την δημόσια παρουσίαση. 
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Α/Α Θέμα Απάντηση Ομάδας Μελέτης 

16 Υπάρχουν ήδη αρκετές αναπτύξεις του 

είδους των προτεινόμενων αναπτύξεων 

που εξυπηρετούν την περιοχή, ενώ 

προγραμματίζονται επίσης και νέες σε 

άλλα μέρη του Δήμου. Δεν υπάρχει 

ανάγκη για τις προτεινόμενες 

αναπτύξεις. 

Το θέμα αυτό αφορά το περιεχόμενο 

τεχνοοικονομικής ανάλυσης / μελέτης και δεν 

αποτελεί αντικείμενο της ΜΕΕΠ. 

17 Δεν έγινε αναφορά για μέτρηση της 

ατμοσφαιρικής μόλυνσης στον 

συγκεκριμένο χώρο και τα αναμενόμενα 

επίπεδα ηχορύπανσης, φωτορύπανσης, 

κτλ. Θα θέλαμε συγκεκριμένα νούμερα 

εάν είναι δυνατό. 

Η ΜΕΕΠ ετοιμάσθηκε σύμφωνα με τις πρόνοιες 

και κατευθυντήριες γραμμές της σχετικής 

νομοθεσίας, όπως και τις υποδείξεις του 

Τμήματος Περιβάλλοντος και των Αρμόδιων 

Αρχών. Τα θέματα που αναφέρονται ήδη 

περιλαμβάνονται στην ΜΕΕΠ που ετοιμάστηκε. 

18 

Να παραμείνει ο υφιστάμενος ελαιώνας 

που αποτελεί τον δεύτερο μεγαλύτερο 

ελαιώνα της δυτικής Λευκωσίας. 

Το θέμα αυτό αφορά στην ανάπτυξη, τον 

σχεδιασμό και την αξιοποίηση του χώρου, δεν 

αποτελεί αντικείμενο της ΜΕΕΠ, καθώς το υπό 

μελέτη τεμάχιο αποτελεί ιδιωτική περιουσία. 

Ωστόσο, στόχος είναι να διατηρηθούν ή να 

μεταφυτευτούν όλα τα δέντρα εφόσον αυτό είναι 

δυνατόν.  

19 Να αυξηθεί το εμβαδόν και να 

μεταφερθεί ο προτεινόμενος δημόσιος 

χώρος πρασίνου σε άκρο του χώρου 

ανάπτυξης, και όχι στο κέντρο όπου θα 

περικλείεται από τις λοιπές αναπτύξεις. 

Καθώς οι σχεδιαστές του Έργου πληρούν τις 

πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου, διαμόρφωσαν 

τους δημόσιους χώρους πρασίνου όπως αυτοί 

θεωρούσαν ευνοϊκότερους. 

20 
Γιατί μετακινείται ο άξονας της οδού 

Κρανιδιώτη; 

Τόσο στα πλαίσια της ΜΕΚΕ όσο και του 

σχεδιασμού του Έργου λήφθηκαν υπόψη οι 

απόψεις και προτάσεις του ΤΔΕ και του ΤΠΟ. 

21 Όταν λέει η Υπηρεσία Περιβάλλοντος 

"μετρήστε τις θερμοκρασίες και 

παρουσιάστε μας τις θερμοκρασίες" 

εννοεί μετρήστε τις θερμοκρασίες στο 

τεμάχιο, όχι να παρουσιάζονται στην 

περιβαλλοντική μελέτη οι θερμοκρασίες 

της Λευκωσίας όλης. 

Η ΜΕΕΠ ετοιμάσθηκε σύμφωνα με τις πρόνοιες 

και κατευθυντήριες γραμμές της σχετικής 

νομοθεσίας, όπως και τις υποδείξεις του 

Τμήματος Περιβάλλοντος και των Αρμόδιων 

Αρχών. 

22 

Ο χρόνος εκτέλεσης των καταγραφών 

χλωρίδας και η περίοδος εκτέλεσής τους 

δεν ήταν επαρκής. 

Η ΜΕΕΠ ετοιμάσθηκε σύμφωνα με τις πρόνοιες 

και κατευθυντήριες γραμμές της σχετικής 

νομοθεσίας, όπως και τις υποδείξεις του 

Τμήματος Περιβάλλοντος και των Αρμόδιων 

Αρχών, όπως είναι η Υπηρεσία Θήρας και 

Πανίδας. 
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Σημειώνεται επίσης, ότι μετά από ενημέρωση που έγινε από το Τμήμα Περιβάλλοντος προς τους 

μελετητές της ΜΕΕΠ, εκπρόσωπος της Ομάδας Μελέτης επισκέφθηκε τα γραφεία του Τμήματος για 

να ενημερωθεί για τα σχόλια και τις παραστάσεις που έλαβε το Τμήμα Περιβάλλοντος από το κοινό, 

στα πλαίσια της δικής του διαδικασίας δημόσιας διαβούλευσης. Τα κυριότερα σχόλια που λήφθηκαν 

αφορούσαν επιστολή που στάλθηκε από το Κίνημα Οικολόγων, αλλά και από άλλα μέλη του 

ευρύτερου κοινού και αφορούσαν κυρίως τα πιο κάτω θέματα: 

Α/Α Θέμα Απάντηση Ομάδας Μελέτης 

1 Πως θα διασφαλιστεί η διατήρηση των 

υφιστάμενων δέντρων εντός του χώρου 

ανάπτυξης; 

Το θέμα αυτό απαντάται στο 

Συμπληρωματικό Στοιχείο 3 του παρόντος 

παραδοτέου. 

2 Πως θα αντιμετωπιστεί το φαινόμενο της 

Αστικής Θερμικής Νησίδας; 

Το θέμα αυτό αναφέρεται και αναλύεται με 

λεπτομέρεια στο Κεφάλαιο 8.5.2.2. 

«Αλλαγές στο μικροκλίμα της περιοχής του 

Έργου» της ΜΕΕΠ, όπου προτείνονται και 

σχετικά μέτρα μετριασμού. 

3 Μη επαρκής ενημέρωση κοινού στην αρχική 

διαδικασία δημόσιας διαβούλευσης που έγινε. 

Για την ικανοποίηση των σχετικών 

απαιτήσεων του Τμήματος Περιβάλλοντος 

εκτελέσθηκε η πρόσθετη διαδικασία 

δημόσιας διαβούλευσης που περιεγράφηκε 

προηγουμένως. 

4 Ορθότητα μελετών σχετικά με τα 

κυκλοφοριακά θέματα και τα θέματα θορύβου 

και ρύπανσης. 

Οι όποιες μελέτες έγιναν εκπονήθηκαν με 

βάση τις σχετικές νομοθεσίες και 

απαιτήσεις των αρμόδιων αρχών, ανά 

περίπτωση. 

5 Εισήγηση για την δημιουργία δημόσιου 

ανοικτού χώρου πρασίνου που να μην είναι 

περίκλειστος, και να είναι μεγαλύτερος από 

τον προτεινόμενο. 

Το θέμα αυτό αφορά στην ανάπτυξη, τον 

σχεδιασμό και την αξιοποίηση του χώρου, 

δεν αποτελεί αντικείμενο της ΜΕΕΠ, καθώς 

το υπό μελέτη τεμάχιο αποτελεί ιδιωτική 

περιουσία. 

6 Εισήγηση για εξέταση του προτεινόμενου 

Έργου βάσει του Ν. 102(Ι)/2005. 

Το προτεινόμενο Έργο δεν εμπίπτει στην 

νομοθεσία που αναφέρεται, αλλά στον περί 

της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 

Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο του 

2018 [Ν. 127(Ι)/2018] και του 

τροποποιητικού του [Ν. 23(I)/2021]. Η 

ΜΕΕΠ ετοιμάσθηκε σύμφωνα με τις 

απαιτήσεις του εν λόγω Νόμου αλλά και 

των απαιτήσεων του Τμήματος 

Περιβάλλοντος. 
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Α/Α Θέμα Απάντηση Ομάδας Μελέτης 

7 Χρήση μη διαπερατών υλικών για επιφάνειες. Το θέμα αυτό αποτελεί και εισήγηση της 

Ομάδας Μελέτης (βλέπε Κεφάλαιο 8.3.2.2 

«Σφράγιση του Εδάφους»), ενώ 

περιλαμβάνεται επίσης στην ΜΕΕΠ ως 

προτεινόμενος Όρος για τη λειτουργία του 

Έργου. 

8 Διατήρηση λαγουμιών και δεντροστοιχιών 

που εντοπίζονται εντός του τεμαχίου. 

Η σημαντικότητα των υφιστάμενων 

λαγουμιών αξιολογείται στην Υδρολογική 

Μελέτη που εκπονήθηκε, ενώ αναφορές για 

την διατήρηση των ειδών χλωρίδας αλλά 

και των λαγουμιών γίνονται και στην ΜΕΕΠ, 

στα σχετικά Κεφάλαια. 

9 Δεν γίνονται αναφορές στην Μελέτη σε 

πρόνοιες για ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

Σχετικά μέτρα προτείνονται στο Κεφάλαιο 

8.6.2.1. «Αέριοι Ρύποι από την Αυξημένη 

Κυκλοφοριακή Κίνηση, τις Μηχανολογικές 

Εγκαταστάσεις και την Κατανάλωση 

Ενέργειας» της ΜΕΕΠ. Τα θέματα αυτά, θα 

εξεταστούν στα πλαίσια σχεδιασμού των 

επιμέρους αναπτύξεων και αναφορές θα 

γίνονται στις αντίστοιχες Περιβαλλοντικές 

Μελέτες και Μελέτες Ενεργειακής 

απόδοσης οι οποίες θα πρέπει να 

υποβάλλονται στα πλαίσια της αίτησης για 

άδεια οικοδομής. 
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3. Συμπληρωματικό Στοιχείο 2 

Να διευκρινισθεί ο αριθμός οικοπέδων που θα προκύψουν με βάση τον σχεδιασμό που έχει κατατεθεί. 

Απάντηση Ομάδας Μελέτης 

Σχετικά με τον αριθμό οικοπέδων που θα προκύψουν, και την Παράγραφο 2 της επιστολής σας, με 

βάση τον σχεδιασμό που έχει κατατεθεί, αυτά ανέρχονται σε 11 οικόπεδα συν ο χώρος κοινοτικού 

εξοπλισμού, το οποίο αποτελεί ξεχωριστό οικόπεδο. Καθώς, όπως αναφέρετε και στην επιστολή σας 

η Πολεοδομική Αίτηση που υποβλήθηκε για το Έργο αφορούσε 7 οικόπεδα (αρχικός σχεδιασμός 

Έργου), η Πολεοδομική Αίτηση θα ενημερωθεί άμεσα από τον Μελετητή του Έργου. 
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4. Συμπληρωματικό Στοιχείο 3  

Να γίνει εκτίμηση της μέγιστης σφράγισης του εδάφους και των περιβαλλοντικών επιπτώσεων που θα 

προκύψουν (κατανάλωση ενέργειας, κατανάλωση νερού, παραγωγή αποβλήτων, αποχετευτικό 

δίκτυο, απορροές, κλπ.) με πλήρη ανάπτυξη όλων των τεμαχίων καθώς και της μέγιστης απώλειας 

χλωρίδας, και όχι μόνο των άμεσων επιπτώσεων από τις εργασίες διαίρεσης και οδοποιίας.  

Απάντηση Ομάδας Μελέτης 

Πολεοδομικά και Αναπτυξιακά Χαρακτηριστικά του συνόλου του Έργου 

Τα πολεοδομικά χαρακτηριστικά και τα σχετικά χαρακτηριστικά ανάπτυξης που θα πρέπει να 

ακολουθηθούν για τις επιμέρους αναπτύξεις μελλοντικά, σύμφωνα και με τις πρόνοιες του Τοπικού 

Σχεδίου Λευκωσίας, το οποίο διέπει την ανάπτυξη στο υπό μελέτη τεμάχιο, και όπως αναφέρεται στο 

κείμενο, αλλά και στο Χωροταξικό Σχέδιο που περιλαμβάνεται στο Παράρτημα ΙΙ της ΜΕΕΠ που 

υποβλήθηκε, είναι: 

1) ΕΠ 3 - Ειδική Περιοχή (Οικόπεδα αρ.1 μέχρι 11) 

• Ποσοστό Εμβαδού Τεμαχίου Αρ.879 => 97%  

• Συντελεστής Δόμησης: 140 % 

• Συντελεστής Κάλυψης: 30 % 

• Αριθμός ορόφων: 8 

• Μέγιστο ύψος => 8ορ. X 3μ. => 24μ. (μέσο ύψος ορόφου 3μ.) 

2) Αα5α - Δημόσιες & Άλλες Αστικές Χρήσεις (Κοιν. Εξοπλισμός - Κέντρο Υγείας)  

• Ποσοστό Εμβαδού Τεμαχίου Αρ.879 => 3% (μωβ χρώμα στο σχέδιο) 

• Συντελεστής Δόμησης => 80 % 

• Ποσοστό Κάλυψης => 35 % 

• Αριθμός ορόφων => 3 

• Μέγιστο ύψος => 3ορ. X 3μ. => 9μ. (μέσο ύψος ορόφου 3μ.) 

3) Εμβαδόν Τεμαχίου αρ. 879 => 331450 τ.µ. 

• Συν. εμβαδόν προτεινομένων δρόμων, πεζόδρομων και ρυμοτομίας => 43107 τ.µ. 

• Εμβ. Οικoπεδοπ. χώρου => 288343 τ.µ. / οικόπεδα 1-11 + χ. Πρασίνου + κοιν. εξοπλισμός 

• Εμβ. πρασίνου για τα οικόπεδα 1 μέχρι 11 (17% του 288343) => 49018 τ.µ. 

• Εμβ. κοινοτικού εξοπλισμού για τα οικόπεδα 1 μέχρι 11 (3% του 288343) => 8650 τ.µ. 

• Καθαρό εμβαδόν οικοπέδων 1 μέχρι 11 => 230675 τ.µ. 

4) Χρήσεις γης βάσει σχεδιασμού: 

• οικιστική: 27.21 % => 62774 τ.μ. (20640 + 26285 + 15849 / οικόπεδα 5 + 8 + 9) 

• εμπόριο - γραφεία: 39.91 %  => 92071 τ.μ. (33711 + 58360 / οικόπεδα 1 + 2) 

• τουριστική - ξενοδοχείο: 11.16 % => 25733 τ.μ. (οικόπεδο 3) 

• διευκολύνσεις αναψυχής / ψυχαγωγίας ηπίας ή συνήθους μορφής: 5.27 % => 12155 τ.μ. 

(οικόπεδο 4) 

• αναπτύξεις που αφορούν υγεία και ιατρείο: 12.14 % => 28000 τ.μ. (οικόπεδο 7) 

• άλλες χρήσεις: 4.31 % => 9942 τ.μ. (4170 + 3172 +2600 / οικόπεδα 6 + 10 + 11) 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

   => 27.21% + 39.91% + 11.16% + 5.27% + 12.14% + 4.31% => 100% (οικόπεδα 1 - 11) 



 
 

 

10 
 

Προκαταρκτικές εκτιμήσεις εμβαδού και ποσοστού συνολικής σφράγισης 

Αναφορικά με την εκτίμηση του μέγιστου εμβαδού σφράγισης που ζητήθηκε μέσω της εν λόγω 

επιστολής, καθώς δεν έχει γίνει σχεδιασμός και υπολογισμοί για τις επιμέρους αναπτύξεις, δίνονται 

οι πιο κάτω προκαταρκτικές εκτιμήσεις, οι οποίες δεν θεωρούνται απόλυτες αλλά ούτε και τελικές, 

καθώς ο σχεδιασμός της κάθε επιμέρους ανάπτυξης δύναται να φέρει διαφορετικά χαρακτηριστικά. 

Η μέγιστη εκτιμώμενη σφράγιση που εκτιμάται να προκύψει στα οικόπεδα που θα δημιουργηθούν 

μετά την υλοποίηση του προτεινόμενου Έργου εκτιμάται να φτάσει μέχρι και στο 50% του κάθε 

επιμέρους οικοπέδου που εμπίπτει στην πολεοδομική ζώνη ΕΠ3. Το ποσοστό αυτό συμπεριλαμβάνει 

την κάλυψη καθώς και άλλες υποδομές (δρόμοι, χώροι στάθμευσης και άλλοι καλυμμένοι, αστέγαστοι 

χώροι). Ακολουθεί ο υπολογισμός και οι παραδοχές που χρησιμοποιήθηκαν για την πιο πάνω 

εκτίμηση: 

• Συνολικό εμβαδόν τεμαχίου: 331.450 τ.µ. 

• Συνολικό εμβαδόν προτεινομένων δρόμων, πεζόδρομων και ρυμοτομίας: 43.107 τ.µ. 

• Καθαρό εμβαδόν οικοπέδων (στη ζώνη ΕΠ3), μετά από την αφαίρεση του πιο πάνω εμβαδού, 

όπως και του εμβαδού των απαιτούμενων χώρων πρασίνου και του κοινοτικού εξοπλισμού: 

230.675 τ.µ. 

• Καθαρό εμβαδόν κοινοτικού εξοπλισμού (στη ζώνη Αα5α): 8.650 τ.μ. 

Σε σχέση με το καθαρό εμβαδόν οικοπέδων, το ποσοστό μέγιστης εκτιμώμενης σφράγισης, ανά 

πολεοδομική ζώνη (παραδοχή για μέγιστο συντελεστή σφράγισης συν 20%): 50% για την ΕΠ3 

(Οικόπεδα 1–11) και 55% για την Αα5α (χώρος υφιστάμενου Κέντρου Υγείας Έγκωμης). Τα ποσοστά 

αυτά αντιστοιχούν σε 115.337,5 τ.μ. και 4.757,5 τ.μ., αντίστοιχα. 

Σε σχέση με το εμβαδόν του όλου τεμαχίου, η υλοποίηση του συνόλου του Έργου, εκτιμάται ότι θα 

προκύψει συνολική σφράγιση του εδάφους που θα ανέρχεται σε 206.309 τ.μ. και σε ποσοστό ~62,2%.  

Προκαταρκτικές εκτιμήσεις ενεργειακών αναγκών και παραγωγής αποβλήτων 

Όσο αφορά την εκτίμηση των λοιπών παραμέτρων και παραγόντων που αναφέρονται στην 

Παράγραφο 3 της επιστολή σας, και σχετίζονται με την κατανάλωση ενέργειας και νερού, την 

παραγωγή αποβλήτων, το αποχετευτικό δίκτυο, απορροές και της μέγιστης απώλειας χλωρίδας, οι 

πληροφορίες αυτές δεν είναι διαθέσιμες στο παρόν στάδιο, καθώς δεν έχει ολοκληρωθεί ο σχεδιασμός 

των επιμέρους αναπτύξεων. Αξίζει να αναφερθεί ότι τα οικόπεδα που θα διαμορφωθούν θα 

παραχωρηθούν σε διαφορετικούς επενδυτές για ανάπτυξη. Επομένως, οι όποιες εκτιμήσεις 

γινόντουσαν στο παρόν στάδιο αναμένεται να είναι ανακριβής και πιθανώς λανθασμένες. Οι σχετικές 

πληροφορίες αναμένεται να υπολογισθούν και να διατεθούν στις αρμόδιες αρχές στο στάδιο μελέτης 

και σχεδιασμού του εκάστοτε επιμέρους Έργου και θα παρουσιαστούν σε Περιβαλλοντική Έκθεση 

Πληροφοριών / ΜΕΕΠ που θα ετοιμαστεί και υποβληθεί (εάν απαιτείται) για το κάθε Έργο. 

Σημειώνεται ότι θεωρείται απαραίτητη η συμμόρφωση της κάθε επιμέρους ανάπτυξης με τις όποιες 

πρόνοιες, απαιτήσεις και υποδείξεις ορίζονται από τις σχετικές νομοθεσίες και αρμόδιες αρχές σχετικά 

με τα πιο πάνω θέματα, τόσο όσο αφορά την λειτουργία τους όσο και τον σχεδιασμό τους. 

Παρόλα αυτά προς ικανοποίηση των απαιτήσεων της Περιβαλλοντικής Αρχής, έγιναν οι εκτιμήσεις 

που παρατίθενται στον ακόλουθο Πίνακα. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις αυτές, αναμένεται ότι θα υπάρξει 

συνολική ανάγκη ~63.000 MWh για την ηλεκτροδότηση του συνόλου του προτεινόμενου Έργου. 
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Πίνακας 1: Προκαταρκτική εκτίμηση αναγκών ηλεκτρικής ενέργειας μετά την υλοποίηση του συνόλου του προτεινόμενου 
Χωροταξικού Σχεδίου. 

ΕΙΔΟΣ ΧΡΗΣΗΣ Ηλεκτρική Ενέργεια  

Είδος Αριθμός1 Συντελεστές Παραγωγής 
Συνολικός Όγκος 

(kWh/έτος) 

Οικιστικές Χρήσεις 1.750 άτομα 2.000 kWh/ άτομο / έτος2 3.500.000 

Εμπορικές Χρήσεις 47.195 m2 207 kWh/ τ.μ. / έτος3 9.769.365 

Γραφειακές Χρήσεις 81.704,4 m2 166 kWh / τ.μ. / έτος3 13.562.930,4 

Ξενοδοχείο 5* 
447 κλίνες 
894 άτομα 

12 kWh / άτομο / έτος4 10.728 

Χρήσεις Αναψυχής5 128.899,4 τ.μ. 215 kWh / τ.μ. / έτος 27.713.371 

Χρήση Εκπαίδευσης 1.600 τ.μ. 145 kWh / τ.μ. / έτος3 232.000 

Ιατρική Χρήση 30.000 τ.μ. 270 kWh / τ.μ. 6 8.100.000 

Σύνολο 62.888.394,4 

Σχετικά με την αναφορά που γίνεται στην επιστολή σας για την κατανάλωση νερού και την παραγωγή 

αποβλήτων, στην ΜΕΕΠ που υποβλήθηκε περιλαμβάνονται σχετικές εκτιμήσεις στα Κεφάλαια 

8.14.2.1 και 8.14.2.2 για το στάδιο κατασκευής του συνόλου του υπό μελέτη Έργου, για τα στερεά και 

υγρά απόβλητα αντίστοιχα, όπως και στα Κεφάλαια  8.14.3.1 και 8.14.3.2 για το στάδιο λειτουργίας 

του συνόλου του υπό μελέτη Έργου, για τα στερεά και υγρά απόβλητα αντίστοιχα. Σημαντικό είναι 

επίσης το γεγονός ότι στα Κεφάλαια αυτά δίνονται και τα σχετικά προτεινόμενα μέτρα μετριασμού που 

προτείνει η Ομάδα Μελέτης της ΜΕΕΠ. Στο Κεφάλαιο 9 της ΜΕΕΠ που υποβλήθηκε δίνονται επίσης 

κατευθυντήριες γραμμές για τη διαχείριση των αποβλήτων που αναμένεται να προκύπτουν τόσο κατά 

το στάδιο της κατασκευής όσο και της λειτουργίας του συνόλου του υπό μελέτη Έργου.  

Προκαταρκτική εκτίμηση επηρεασμού δέντρων 

Αναφορικά με τον μέγιστο εκτιμώμενο αριθμό απώλειας δέντρων, λαμβάνοντας υπόψη την πρόθεση 

για μεταφύτευση των δέντρων που είναι δυνατό να μεταφυτευθούν, αλλά και το χειρότερο πιθανό 

σενάριο, βάσει των δεδομένων που είναι διαθέσιμα στο παρόν στάδιο, ως εκτιμώμενο ποσοστό 

υφιστάμενων δέντρων που δύναται να επηρεαστούν θεωρείται το 50%. 

 
1 Χρησιμοποιήθηκαν τα δεδομένα που δόθηκαν από τους μελετητές του Έργου, και που χρησιμοποιήθηκαν και στην Μελέτη Εκτίμησης 
Κυκλοφοριακών Επιπτώσεων. 
2 Eurostat. 2021. Gross electricity production by fuel, EU, 2000-2019. Electricity and heat statistics. Consumption of electricity per capita in 
the households sector. (Data from 2019 for Cyprus were used in the Table above). Ιστοσελίδα: https://ec.europa.eu/eurostat/statistics-
explained/index.php?title=Electricity_and_heat_statistics#Consumption_of_electricity_per_capita_in_the_households_sector 
3 Saleem, M. 2021. Energy Benchmarking – How Much Energy Usage is Normal for Buildings? ClevAir. Ιστοσελίδα: 
https://clevair.io/blog/energy-benchmarking-buildings/ 
4 Charalambous, A., Kastanias, P., Koutsokoumnis, N., Ikkos, A., Kyriakides, M., Mylonas, S., Schneider, M., Weir, J., Barckhausen, A. 
2020. Assessment of Cyprus and Greece hotels - Structural characteristics, energy and GHG emissions performance indicators. 
Hotels4Climate - Fostering GHG reduction in the Cypriot and Greek hotel industry. OEB. Dec 2020 
5 Χρησιμοποιήθηκαν δεδομένα από παρόμοια Έργα στην Κύπρο. 
6 González, A.G. & Sanz-Calcedo, Justo & Salgado, D. (2018). Evaluation of Energy Consumption in German Hospitals: Benchmarking in 
the Public Sector. Energies. 11. 2279. 10.3390/en11092279. 
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Η εκτίμηση αυτή είναι βασισμένη σε πολύ γενικά στοιχεία και δεν μπορεί να θεωρηθεί ως ακριβής, 

καθώς δεν έχει προχωρήσει ο σχεδιασμός των επιμέρους αναπτύξεων που θα υλοποιηθούν στα 

οικόπεδα που θα διαμορφωθούν μετά τον προτεινόμενο διαχωρισμό γης. 

Για το πιο πάνω θέμα, η Ομάδα Μελέτης της ΜΕΕΠ προτείνει όπως τεθεί συγκεκριμένος όρος από 

τις Αρμόδιες Αρχές, στην Πολεοδομική και στην εκάστοτε Οικιστική Άδεια της κάθε επιμέρους 

ανάπτυξης που θα προκύψει, αναφορικά με το επιτρεπόμενο ποσοστό δέντρων που θα πρέπει να 

διατηρηθούν, υποχρεώνοντας έτσι τον Κύριο του κάθε επιμέρους Έργου να διατηρήσει το μεγαλύτερο 

ποσοστό των υφιστάμενων δέντρων που εμπίπτουν στο κάθε οικόπεδο που θα διαμορφωθεί. 

Σημαντική θεωρείται και η συμβολή του Τμήματος Δασών στην υπόδειξη των απαραίτητων προνοιών 

και των ατόμων που θεωρείται απαραίτητο όπως διατηρηθούν. 
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ΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ

Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΕΚΤΙΜΗΣΗΣ ΤΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΣΤΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ

ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 2018 (Ν. 127(I)/2018)

Άρθρο 26

ΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ

Δίδεται ειδοποίηση για την εκτέλεση δημόσιας παρουσίασης,

σύμφωνα με τις διατάξεις του εδαφίου 7 του άρθρου 26 του περί

της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα

Έργα Νόμου του 2018, στα πλαίσια της διαδικασίας δημόσιας

διαβούλευσης για την Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο

Περιβάλλον για τον «Διαχωρισμό Γης και το προτεινόμενο

Χωροταξικό Σχέδιο» που πρόκειται να υλοποιηθεί στην Έγκωμη,

στην Λευκωσία.

Η δημόσια παρουσίαση θα γίνει με φυσική παρουσία, την

Δευτέρα, 20 Ιουνίου 2022, και ώρα 18:00, στο Κέντρο Μελετών

Ιεράς Μονής Κύκκου (στη διεύθυνση: Κωνσταντινουπόλεως 8,

Αρχαγγέλου Μιχαήλ, 2321, Λακατάμεια, Λευκωσία). Στην

παρουσίαση θα παρουσιασθεί το Έργο και τα κύρια

αποτελέσματα των μελετών που εκπονήθηκαν και σε αυτή

μπορεί να λάβει μέρος οποιοδήποτε ενδιαφερόμενο άτομο.

Η Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον που

ετοιμάστηκε για το Έργο είναι διαθέσιμη ηλεκτρονικά στην

ιστοσελίδα www.alaplanning.com [http://www.alaplanning.com] ,

στον ακόλουθο σύνδεσμο:

https://cloud.alaplanning.com/owncloud/index.php/s/9s4MsdnwAkAUxL7

[https://cloud.alaplanning.com/owncloud/index.php/s/9s4MsdnwAkAUxL7]
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ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ 
 
Σας προσκαλούμε στην δημόσια παρουσίαση για τον «προτεινόμενο διαχωρισμό γης και τον χωροταξικό 
σχεδιασμό» που αφορά το τεμάχιο με αριθμό 879 (Φ./Σχ.: 21/53Ε2, Τμήμα: 2), στον Δήμο Έγκωμης, στην 
Λευκωσία. Η παρουσίαση θα εκτελεσθεί στα πλαίσια της Μελέτης Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον (Άρθρο 26, Ν. 127(I)/2018) για το Έργο. 
 
Ημερομηνία και Ώρα Παρουσίασης:  Δευτέρα, 20 Ιουνίου 2022, και ώρα 18:00 
Χώρος Παρουσίασης:   Κέντρο Μελετών Ιεράς Μονής Κύκκου 
Διεύθυνση: Κωνσταντινουπόλεως 8, Αρχαγγέλου Μιχαήλ, 2321, 

Λακατάμεια, Λευκωσία 
Τηλέφωνα Επικοινωνίας Χώρου: 22370002, 22389778 
 
Καθώς σκοπός της παρουσίασης είναι η συγκέντρωση των απόψεων και σχολίων του ενδιαφερόμενου 
κοινού, όπως και των οργανωμένων συνόλων και φορέων, σε αυτή μπορεί να παρευρεθεί οποιοδήποτε 
ενδιαφερόμενο άτομο. Αντικείμενο της παρουσίασης θα αποτελεί η περιγραφή του Έργου, όπως και τα 
κύρια αποτελέσματα των σχετικών μελετών που έχουν εκπονηθεί. 
 
Η Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον που ετοιμάστηκε για το Έργο είναι διαθέσιμη 
ηλεκτρονικά στην ιστοσελίδα www.alaplanning.com, στον ακόλουθο σύνδεσμο: 
https://cloud.alaplanning.com/owncloud/index.php/s/9s4MsdnwAkAUxL7  
 

ALA Planning Partnership LLC 
(Εκ μέρους του κυρίου του Έργου: Ιερά Μονή Κύκκου) 

 

http://www.alaplanning.com/
https://cloud.alaplanning.com/owncloud/index.php/s/9s4MsdnwAkAUxL7
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Latest News
06/06/2022
Public Consultation for the Project "Land Division and Masterplan of a plot under study, in the Municipality of Engomi" in Nicosia

The Preliminary Environmental Impact Assessment Study prepared for the above Project can be found in the following link:

https://cloud.alaplanning.com/owncloud/index.php/s/9s4MsdnwAkAUxL7

Anyone can submit their comments and opinion(s) regarding the content of the Study or the potential environmental impacts that the Project may have at the following email address:
info@alaplanning.com.
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ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗΣ 

Δημόσια παρουσίαση, σύμφωνα με τις διατάξεις του εδαφίου 7 του άρθρου 26 του περί της 

Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου του 2018, στα 

πλαίσια της διαδικασίας δημόσιας διαβούλευσης για τη Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων 

στο Περιβάλλον για τον «Διαχωρισμό Γης και το προτεινόμενο Χωροταξικό Σχέδιο» που 5 

πρόκειται να υλοποιηθεί στην Έγκωμη, στην Λευκωσία.  

 

Ημερομηνία: 20 Ιουνίου, 2022 

Ώρα: 18:00.   

 10 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Σεβασμιότατε, κύριε Δήμαρχε, εκλεκτοί προσκεκλημένοι, αγαπητοί 

φίλοι, καλησπέρα σας. Σας καλωσορίζω εκ μέρους της Ιεράς Μονής Κύκκου στη δημόσια αυτήν 

παρουσίαση για τον προτεινόμενο χωροταξικό σχεδιασμό τεμαχίου της Μονής στον Δήμο 

Έγκωμης σύμφωνα με τις πρόνοιες του σχετικού νόμου.   15 

 

Χαιρόμαστε ιδιαίτερα που βρίσκονται εδώ μαζί μας εκπρόσωποι συνόλων και φορέων, αλλά και 

ενδιαφερόμενο κοινό, για να πληροφορηθούν όλοι σωστά και αντικειμενικά από τους μελετητές 

του έργου για τον διαχωρισμό του τεμαχίου και τον χωροταξικό του σχεδιασμό.   

 20 

Η ίδια η Μονή δεν είναι ξένο σώμα αλλά μέρος της κοινότητας και του κόσμου του Δήμου 

Έγκωμης και μεγάλη είναι η ευαισθησία και η έγνοια της για τη σωστή ανάπτυξη και τον 

πρωταγωνιστικό ρόλο του Δήμου Έγκωμης.   

 

Διαχρονική είναι η συνεισφορά της Μονής προς την κοινότητα και μετέπειτα στον Δήμο Έγκωμης, 25 

με αποτέλεσμα ο Δήμος αυτήν τη στιγμή να μετατραπεί σε ένα στολίδι της ευρύτερης περιοχής 

της Λευκωσίας.   

 

Ενδεικτικά αναφέρω το Μετόχιο Κύκκου το οποίο πλέον αποτελεί ένα εκκλησιαστικό μουσείο και 

ένας μεγάλος χώρος πρασίνου, ανοικτός για τις οικογένειες και το κοινό από το πρωί μέχρι το 30 

βράδυ.   
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Η δημιουργία από τη Μονή των δύο ανωτέρων σχολείων Κύκκου Α και Β, η δημιουργία δύο 

πανεπιστημίων, του Ευρωπαϊκού και εκείνου της Λευκωσίας, η δημιουργία και λειτουργία 

ξενοδοχείου, η δημιουργία δύο νοσοκομείων και άλλων ιατρικών κέντρων εντός της γης της 

Μονής Κύκκου και άλλων χώρων για ανάπτυξη διαφόρων ειδών χρήσεων κατέστησαν τον Δήμο 

Έγκωμης πρωτοποριακό σε σύγκριση με άλλους δήμους της μείζονος Λευκωσίας.   5 

 

Σε όλες τις περιπτώσεις η Μονή ενήργησε με τη δέουσα προσοχή, φροντίδα και ευαισθησία προς 

τον χώρο και το περιβάλλον. Και στην προκειμένη περίπτωση, όπως έχετε διαπιστώσει και θα 

διαπιστώσετε, ενήργησε με τον ίδιο τρόπο, με την ίδια ευαισθησία στον διαχωρισμό του τεμαχίου 

και τον χωροταξικό του σχεδιασμό.   10 

 

Είμαστε βέβαιοι πως μέσα από τη συνεργασία και την καλόπιστη προσέγγιση θα γίνει ένας 

χώρος σημείο αναφοράς για όλη την Κύπρο, σε μια περίοδο μάλιστα οικονομικών δυσκολιών 

που θα αντιμετωπίσει ο κόσμος ολόκληρος και ιδιαίτερα η Κύπρος τα επόμενα χρόνια.   

 15 

Είμαστε βέβαιοι ότι από αυτήν εδώ την τρίχρονη προσπάθεια θα βγει κάτι το μοναδικό.  

 

Μετά από αυτά εν είδει εισαγωγής, να προχωρήσω στην εξήγηση της διαδικασίας.   

 

Θα παρουσιαστούν με τη σειρά η αρχιτεκτονική μελέτη από τον αρχιτέκτονα Δημήτρη Μουχτάρη 20 

και τον τοπογράφο μηχανικό Φίλιππο Σέπο. Στη συνέχεια η περιβαλλοντική μελέτη από τον 

περιβαλλοντολόγο Αλέξανδρο Κονναρή. Στη συνέχεια η κυκλοφοριακή μελέτη από την κυρία 

Άννα Καραμοντάνη και στο τέλος η υδρολογική μελέτη, η οποία θα περιληφθεί κατά την 

παρουσίαση της περιβαλλοντικής μελέτης. Θα ακολουθήσει κατάθεση απόψεων από όλους εσάς. 

Θα πρέπει να αναφέρω ότι όλες οι απόψεις που θα κατατεθούν ηχογραφούνται και 25 

βιντεογραφούνται και στη συνέχεια θα γίνει απομαγνητοφώνηση, ταυτόχρονα γίνεται εδώ αυτήν 

τη στιγμή καταγραφή για ό,τι λεχθεί σε αυτόν τον χώρο, για μεταβίβαση αυτούσια όλων των 

απόψεων προς τα αρμόδια τμήματα και υπηρεσίες, αφού ετοιμαστεί σχετική έκθεση για τα 

περαιτέρω. Επομένως ο κάθε ένας που θα εκφράσει την άποψη του παρακαλώ να αναφέρει το 

όνομα, τη θέση και την ιδιότητα του. Επίσης θα πρέπει να αναφέρω από την αρχή ότι δεν θα γίνει 30 

συζήτηση ούτε μεταξύ του κοινού, ούτε μεταξύ του κοινού και των συντελεστών αυτού του έργου. 

Ήρθαμε εδώ συλλογικά και δημόσια να παρουσιάσουμε το έργο, να ακουστούν οι απόψεις όλων 
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και να αποφασίσουν οι αρμόδιοι. Φυσικά για οποιανδήποτε διευκρινιστική ερώτηση ή απορία, οι 

απαντήσεις θα δοθούν από τους αρμόδιους εδώ που είναι μπροστά μου.  

 

Μετά από αυτά αρχίζει η παρουσίαση του πρώτου αρχιτεκτονικού έργου, με τον κύριο Δημήτρη 

Μουχτάρη και τον κύριο Φίλιππο Σέπο.   5 

 

Κος Δημήτρης Μουχτάρης: Σας καλωσορίζω και εγώ από τη μεριά μου στη δημόσια 

παρουσίαση για τον διαχωρισμό του τεμαχίου 879 στον Δήμο Έγκωμης. Στην πρώτη πινακίδα 

που βλέπετε γίνεται κατανοητή η θέση του τεμαχίου μας στον Δήμο Έγκωμης, σε σχέση με το 

κύριο έργο, το Μετόχι της Ιεράς Μονής Κύκκου και την παλιά πόλη της Λευκωσίας. Στη συνέχεια 10 

αναλύεται η περιοχή μελέτης με κάποιες, βλέπετε, υποδεικνύει το υφιστάμενο οδικό δίκτυο της 

περιοχής, το οποίο εφάπτεται με το τεμάχιο μελέτης μας, υποδεικνύονται κάποιες βασικές 

χρήσεις του περιβάλλοντος χώρου του τεμαχίου μας, καθώς και κτήρια, λειτουργίες και ζώνες 

πολεοδομικές στην περιοχή. Προχωρούμε στην υφιστάμενη κατάσταση όπως έχει σήμερα το 

τεμάχιο. Η μόνη αξιοποίηση που υπάρχει στο τεμάχιο αυτήν τη στιγμή είναι αυτές τις τρεις 15 

υφιστάμενης χρήσεις, του Κέντρου Υγείας Έγκωμης, του φυτωρίου και του χώρου στάθμευσης 

οχημάτων. Επίσης στο τεμάχιο μας υπάρχουν τέσσερα σημεία πρόσβασης, δεν υπάρχουν 

πεζοδρόμια και δεν υπάρχει πρόσβαση για το κοινό. Μέσα στο τεμάχιο μας υπάρχουν δύο 

πολεοδομικές ζώνες, η μια εκεί που είναι το Κέντρο Υγείας και το υπόλοιπο 97% του τεμαχίου 

μας, το οποίο είναι ειδική περιοχή. Σύμφωνα με τα σχέδια των Δημοσίων Έργων το τεμάχιο μας 20 

επί της οδού Νίκου Κρανιδιώτη, οδός Μακεδονίας, υπάρχει ρυμοτομία για κατασκευή τρίτης 

αριστερής λωρίδας στη διασταύρωση της οδού Μακεδονίας και της Νίκου Κρανιδιώτη. Τα φώτα 

τροχαίας θα αφαιρεθούν και θα κατασκευαστεί κυκλικός κόμβος. Στόχος της μελέτης μας ήταν 

κατ' αρχή η ομαλή σύνδεση του υφιστάμενου οδικού δικτύου με το εσωτερικό δίκτυο του τεμαχίου 

μας. Υπάρχει δυνατότητα περιμετρικής σύνδεσης του τεμαχίου, κάτι που σκοπούμε και όπου 25 

βλέπετε δρόμος, κατασκευάζονται πεζοδρόμια και ποδηλατόδρομοι για να υπάρχει πρόσβαση 

για το κοινό περιμετρικά του τεμαχίου.   

 

Κος Φίλιππος Σέπος: Αξίζει να σημειωθεί ότι η διατομή που λήφθηκε υπόψη είναι πλάτους 

15.60 μέτρων, έτσι ώστε να υπάρχει πεζοδρόμιο εκατέρωθεν, ποδηλατόδρομος, λωρίδα και 30 

λωρίδα πρασίνου. Αναφορικά με τις αριστερόστροφες εισόδους προς τον διαχωρισμό λήφθηκε 

υπόψη η καθετότητα και η δημόσια ασφάλεια, ώστε με τον σχεδιασμό που επιλέξαμε να 
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αποφεύγονται οιαδήποτε ατυχήματα και η έξοδος προς το υφιστάμενο οδικό δίκτυο να γίνεται 

ομαλά. Βάσει του τοπικού σχεδίου για το συγκεκριμένο τεμάχιο καθορίζονται συγκεκριμένες 

χρήσεις. Εμπόριο, γραφεία, ξενοδοχείο, οικιστική χρήση κτλ. Στο τοπικό σχέδιο αναγράφονται 

κάποια ποσοστά τα οποία ποσοστά τηρήθηκαν ευλαβικά και έτσι προέκυψε ο διαχωρισμός του 

τεμαχίου, ως επίσης και ο καθορισμός των χρήσεων, όπως βλέπετε και εσείς. Στο κεντρικό 5 

σημείο που παρουσιάζεται με το χρώμα πράσινο, με το χρώμα πράσινο είναι ο χώρος πρασίνου. 

Επιλέχθηκε να τοποθετηθεί ο χώρος πρασίνου στο συγκεκριμένο σημείο, ο οποίος ανέρχεται 

περί τις 31.000 τετραγωνικά μέτρα στο κέντρο του διαχωρισμού, έτσι ώστε να δημιουργηθεί ένας 

πνεύμονας στο κέντρο της ανάπτυξης μας. Τοποθετήθηκαν περιμετρικά του χώρου πρασίνου και 

βάσει της νομοθεσίας 126 δημόσιοι χώροι στάθμευσης, έτσι να μπορεί ο κάθε δημότης, ο κάθε 10 

επισκέπτης να έχει εύκολο τρόπο στάθμευσης και να μπορεί να επισκεφθεί τον χώρο πρασίνου.   

 

Κος Δημήτρης Μουχτάρης: Οι χρήσεις που τοποθετούνται στον διαχωρισμό μας επιλέχθηκαν 

μετά από έρευνα που έγινε στην περιοχή, που περικλείει το τεμάχιο μας και επιλέξαμε την κάθε 

χρήση στρατηγικά έτσι ώστε να υπάρχει μια ομαλή σύνδεση με τον περιβάλλοντα χώρο του 15 

τεμαχίου μας. Υπάρχουν αυτήν τη στιγμή, προτείνονται 7 είσοδοι, 7 σημεία πρόσβασης για το 

τεμάχιο μας και επίσης ακόμα 3 ξεχωριστά πεζοδρόμια για τους επισκέπτες που βαδίζουν ή με το 

ποδήλατο. Εκτός του χώρου πρασίνου και του περιμετρικού χώρου πρασίνου, υπάρχουν ακόμα 

4 σημεία χώροι πρασίνου που τα οποία θα γίνουν πάρκα.   

 20 

Κος Φίλιππος Σέπος: Ουσιαστικά έγινε προσπάθεια και τοποθετήθηκε περιμετρικά της 

ανάπτυξης λωρίδα πρασίνου πλάτους 5 μέτρων. Και μικρά τμηματικά πράσινα, όπως βλέπετε, τα 

οποία τμηματικά πράσινα στη συνέχεια όταν θα γίνει η ανάπτυξη των οικοπέδων το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως θα επιβάλει σε κάθε οικόπεδο και κάποιο ιδιωτικό πράσινο, έτσι ώστε 

να μπορεί να συνενωθεί και να γίνουν ακόμα πιο μεγάλα πράσινα. Αυτό που αναφέρω 25 

μελετήθηκε ήδη και υποβλήθηκε σχέδιο στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. Στο συγκεκριμένο 

σχεδιασμό καταλήξαμε μετά από διαβουλεύσεις με το Τμήμα Δημοσίων Έργων, το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως και γενικά όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.   

 

Κος Δημήτρης Μουχτάρης: Σημαντικό έχουν αποτυπωθεί όλη η φυσική βλάστηση του τεμαχίου 30 

και τα δέντρα και έχουμε πάρει τη δέσμευση ότι όσα δέντρα επηρεάζονται από τον διαχωρισμό ή 

από την κατασκευή των δρόμων, αυτά θα μεταφυτευθούν. Με την προτεινόμενη κατασκευή του 
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οδικού δικτύου μας κατά τη γνώμη μας έχει επηρεαστεί όσο το λιγότερο μπορούμε αυτή η φυσική 

βλάστηση του τεμαχίου και οι χώροι πρασίνου έχουν επιλεχθεί και προωθηθεί σε σημεία στα 

οποία τα περισσότερα δέντρα είναι στο πράσινο που υπάρχει ή μπορούν να μεταφυτευτούν 

εύκολα πλησίον τους.   

 5 

Κος Φίλιππος Σέπος: Ως γνώμονας λήφθηκε η ασφάλεια των δημοτών, των πολιτών που θα 

χρησιμοποιούν το οδικό δίκτυο, έγινε προσπάθεια διαφύλαξης των δέντρων, αλλά λήφθηκε 

υπόψη και η δημόσια ασφάλεια, δηλαδή να υπάρχουν οι σχετικές καθετότητες, οι απαραίτητες 

ακτίνες στροφών και οτιδήποτε άλλο επιβάλλει η νομοθεσία για σκοπούς ασφάλειας του πολίτη.   

 10 

Κος Δημήτρης Μουχτάρης: Εσωτερικά του τεμαχίου μας δημιουργούνται δύο κυκλικοί κόμβοι, 

όπως μπορείτε να διαπιστώσετε σε άποψη τη διαδρομή των δρόμων με την κατασκευή 

ποδηλατόδρομου πλάτους 3 μέτρων εκατέρωθεν, πεζοδρόμια πλάτους 2.5 μέτρων και λωρίδα 

πρασίνου η οποία θα προστατευτεί από το οδικό δίκτυο και τα αυτοκίνητα. Τα αυτοκίνητα είναι 

διπλής λωρίδας, διπλής κατεύθυνσης, δεν ξέρω εάν φαίνεται εδώ, φαίνεται η τομή του δρόμου 15 

μαζί με τα πεζοδρόμια, το οδική δίκτυο και τον ποδηλατόδρομο. Ο δημότης της Έγκωμης θα 

αποκτήσει έναν ασφαλή ποδηλατόδρομο εντός του τεμαχίου, πλάτους 3 μέτρων, ο οποίος θα 

είναι περιμετρικός και θα έχει εύκολες προσβάσεις προς τον χώρο. Κάπου εδώ κλείνει η μελέτη 

μας. Περιμένουμε τα δικά σας σχόλια και απορίες.   

 20 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Προτού προχωρούμε σε σχόλια και θέσεις, να ακούσουμε και την 

περιβαλλοντική μελέτη από το κύριο Αλέξανδρο Κονναρή. Μαζί με την περιβαλλοντική μελέτη θα 

ακουστεί επίσης και η υδρολογική μελέτη. Ο κύριος Κονναρής.   

 

 25 

Κος Αλέξανδρος Κονναρής: Γεια σας, ονομάζομαι Αλέξανδρος Κονναρής, είμαι 

περιβαλλοντολόγος και εργάζομαι στην ALA Planning, το γραφείο το οποίο ανέλαβε την 

περιβαλλοντική μελέτη, όπως και την κυκλοφοριακή μελέτη και υδρολογική μελέτη για το 

υποφαινόμενο έργο. Στόχος της σημερινής παρουσίασης είναι να παρατεθούν γενικές 

πληροφορίες για το έργο προς τους παρευρισκόμενους, να αναφερθούν τα κυριότερα 30 

περιβαλλοντικά ζητήματα, να δοθεί η ευκαιρία στους παρευρισκόμενους να υποβάλουν σχετικά 

σχόλια και απόψεις και να γίνει καταγραφή των σχολίων και των απόψεων στην τελική μελέτη της 
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εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον που ετοιμάζεται για το έργο. Η μελέτη έχει ετοιμαστεί 

σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία και βάσει των απαιτήσεων του Τμήματος Περιβάλλοντος. 

Αφορά συγκεκριμένα το στάδιο διαχωρισμού γης και του γενικού χωροταξικού σχεδιασμού του 

έργου. Η δημόσια διαβούλευση εκτελείται σύμφωνα με τις κατευθυντήριες γραμμές του Τμήματος 

Περιβάλλοντος και τα σχόλια και απόψεις που θα υποβάλλονται θα καταγραφούν και θα ληφθούν 5 

υπόψη στην τελική μελέτη, όπως είπαμε και προηγουμένως. Οι ενημερωτικές δράσεις που 

εκτελέστηκαν για την παρούσα παρουσίαση αφορούσαν στην ανάρτηση ενημέρωσης σε 

ηλεκτρονική εφημερίδα, στην ανάρτηση σε μέσα κοινωνικής δικτύωσης, ειδοποιήσεις στην 

ιστοσελίδα της Δημοτικής Αρχής, ανάρτηση πινακίδων στην περίφραξη του χώρου ανάπτυξης, 

πρόσκληση σε αρμόδιους φορείς, αρμόδιες αρχές και οργανώσεις μετά από συνεννόηση με το 10 

Τμήμα Περιβάλλοντος, διανομή φυλλαδίου στην άμεση περιβάλλουσα περιοχή του έργου και 

διάθεση της μελέτης σε ειδικά διαμορφωμένη ιστοσελίδα. Όσον αφορά τη χωροθέτηση του έργου, 

το έργο όπως αναφέρθηκε και προηγουμένως βρίσκεται στον Δήμο Έγκωμης. Τα περαιτέρω τα 

εξήγησε καλύτερα ο κύριος Μουχτάρης προηγουμένως. Περιβάλλεται από τις λεωφόρους Γρίβα 

Διγενή στα βόρεια, την Αγίου Προκοπίου στα ανατολικά, τη Μακεδονίας στα νότια, την οδό 15 

Αβρααμίδη στα δυτικά και την Κρανιδιώτη επίσης στα δυτικά. Εδώ βλέπουμε κάποιες 

φωτογραφίες από τον χώρο ανάπτυξης, όπως είναι στη σημερινή του κατάσταση. Προχωρούμε 

στις χρήσεις γης που καταγράφηκαν στην περιβάλλουσα περιοχή, όπου κατά κύριο λόγο θα 

φαίνεται με πορτοκαλί χρώμα η οικιστική ανάπτυξη που χαρακτηρίζει την περιοχή, στα ανατολικά 

εντοπίζονται επίσης διάφορες αναπτύξεις εκπαίδευσης, εκπαιδευτήρια όπως και αθλητικές 20 

εγκαταστάσεις, στα βορειοανατολικά βρίσκεται το Μετόχι του Κύκκου και στα δυτικά αλλά και στα 

βόρεια, πλησίον του χώρου ανάπτυξης, εντοπίζονται διάφορες εμπορικές αναπτύξεις. Το υπό 

μελέτη τεμάχιο εμπίπτει σε δύο διαφορετικές πολεοδομικές ζώνες. Η ειδική περιοχή ανάπτυξης 

και συγκεκριμένα το Κέντρο Υγείας Έγκωμης βρίσκεται σε ξεχωριστή ζώνη, που ονομάζεται ζώνη 

δημοσίων χρήσεων. Θα αναφερθούμε και στα αποτελέσματα της υδρολογικής μελέτης που έγινε 25 

στα πλαίσια της μελέτης εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον, όπου εκτός του χώρου 

καταγράφηκαν βάσει και του Κτηματολογίου σε σχέδιο που φαίνεται, δεν το βλέπετε, υπάρχουν 

δύο αρδευτικά κανάλια καταγραμμένα και δύο σειρές λαγουμιών. Τα αρδευτικά κανάλια που 

καταγράφονται στα κτηματικά σχέδια δεν χρησιμοποιούνται πλέον, εννοώ έχουν καταστραφεί. 

Όσον αφορά τις δύο σειρές λαγουμιών, μόνο ένα εκ των λαγουμιών χρησιμοποιείται, ενώ τα 30 

υπόλοιπα θεωρούνται ως μη παραγωγικά. Τόσο τα φρέατα όσο και τα υπόγεια ύδατα μεταφοράς 

νερού δεν έχουν ιδιαίτερη χαρακτηριστική μορφή κατασκευής, ούτε και επένδυσης. Η απορροή 
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στη λεκάνη απορροής κατά τη μελέτη, την εκπόνηση της μελέτης ήταν πολύ μικρή, η λεκάνη η 

απορροής στην οποία εμπίπτει έχει έκταση της τάξεως του μισού τετραγωνικού χιλιομέτρου, η 

οποία όμως αποκόπτεται από την οδό Μακεδονίας στα νότια. Δεν αναμένεται να προκληθούν μη 

διαχειρίσιμα προβλήματα, εφόσον εφαρμοστούν οι προτάσεις και τα μέτρα που προτείνονται 

στην υδρολογική μελέτη. Οι κύριες εισηγήσεις που γίνονται στη μελέτη αυτή αφορούν στην 5 

ετοιμασία και εφαρμογή σχεδίου διαχείρισης όμβριων υδάτων, στον σχεδιασμό και την υλοποίηση 

ενός αποδοτικού δικτύου αγωγών για τη διαχείριση των όμβριων υδάτων, ενώ για το 

αποχετευτικό των όμβριων που θα υλοποιηθεί, προτείνεται ως έχει τη δυνατότητα μεταφοράς 

πλημμυρικής παροχής αιχμής με χρόνο επαναφοράς τουλάχιστον 10 έτη. Συγκεκριμένες 

πρόνοιες διάθεσης των όμβριων υδάτων από τον χώρο ανάπτυξης προς τον χώρο δικτύων 10 

υδάτων έχουν επίσης συμπεριληφθεί στην υδρολογική μελέτη. Επίσης αυτή έγινε των οχετών για 

τα όμβρια ύδατα. Όσον αφορά τις καταγραφές χλωρίδας και πανίδας που έγιναν στα πλαίσια της 

περιβαλλοντικής μελέτης, τα αποτελέσματα έδειξαν ότι η περιοχή χαρακτηρίζεται από εξαιρετικές 

καλλιέργειες από μη αρδευόμενη καλλιεργήσιμη γη, συγκεκριμένα που περιβάλλεται με 

ελαιόδεντρα και κυπαρίσσια και ιδίως στις παρυφές του αγροτεμαχίου απουσιάζει κατά κύριο 15 

λόγο η φυσική βλάστηση, ενώ είναι έντονη η ανθρωπογενής δράση και καλλιέργεια. Το υπό 

μελέτη τεμάχιο εμπίπτει σε έναν βιότοπο ο οποίος χαρακτηρίζεται από μια ποικιλία πουλιών και 

άλλων ειδών, ενώ σημειώνεται ότι κατά τις καταγραφές παρατηρήθηκαν και άτομα του είδους της 

κυπριακής αλεπούς αλλά και νυχτερίδα. Τα περισσότερα από τα είδη που εντοπίστηκαν κατά τη 

διάρκεια των ερευνών χρησιμοποιούνται από το υπό μελέτη τεμάχιο για τους σκοπούς 20 

τροφοληψίας αλλά και για φώλιασμα των ειδών. Κατά τις καταγραφές που έγιναν αν και δεν 

εντοπίστηκαν ενεργές  φωλιές, εντοπίστηκαν σημάδια από πρόσφατες φωλιές των ειδών 

πτηνοπανίδας. Εντός της ζώνης περιμετρικά του χώρου ανάπτυξης παρατηρήθηκε αυξημένη 

κοινών ειδών πτηνοπανίδας αλλά στο σύνολο τους ήταν μικρός αριθμός. Οι κατασκευαστικές 

εργασίες στο υπό μελέτη τεμάχιο αναμένεται ότι θα αποτελέσουν απειλή για τους τοπικούς 25 

πληθυσμούς των πτηνών και άλλων ειδών που παρατηρήθηκαν κατά τη διάρκεια αυτών των 

ερευνών. Οι ερωτήσεις που περιλήφθηκαν στις προτάσεις αφορούν στον περιορισμό της 

περιόδου εκτέλεσης των κατασκευαστικών έργων εκτός της ευαίσθητης περιόδου στην οποία 

δραστηριοποιούνται οι τοπικοί πληθυσμοί πουλιών, στη διατήρηση του όσο δυνατό περισσότερο 

φυσικό ξυλοειδούς χλωρίδας εντός του τεμαχίου, ενώ γίνεται ιδιαίτερη αναφορά στα ελαιόδεντρα 30 

και στα κυπαρίσσια που βρίσκονται εντός του χώρου. Επίσης γίνονται κάποιες εισηγήσεις για 

αποφυγή του φαινομένου της φωτορύπανσης.  Όσον αφορά τις κύριες επιπτώσεις και τα θέματα 
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που εντοπίστηκαν στην περιβαλλοντική μελέτη κατά την περίοδο κατασκευής του έργου, αυτές 

αφορούσαν στην εκπομπή αιωρούμενων σωματιδίων όπως είναι η σκόνη, στην αποκοπή ειδών 

χλωρίδας και στη διαταραχή στης τοπικής χλωρίδας και πανίδας. Όσον αφορά τη μελέτη 

λειτουργίας του έργου οι κύριες δυνητικές επιπτώσεις που εντοπίστηκαν αφορούν στον 

επηρεασμό του τοπίου, στη μείωση του ρυθμού διοίκησης βρόχινου νερού και στην αναβάθμιση 5 

της ποιότητας του δομημένου περιβάλλοντος. Όσον αφορά τις εκπομπές αιωρούμενων 

σωματιδίων, οι εκπομπές αυτές, οι επιπτώσεις αυτές παρουσιάζονται σε οποιανδήποτε 

κατασκευή που συμπεριλαμβάνει χωματουργικές εργασίες ή και κατασκευαστικά έργα και 

αφορούν κυρίως επιπτώσεις που επηρεάζουν την υγεία των εργαζόμενων στο εργοτάξιο και τη 

χλωρίδα και πανίδα της περιοχής. Συνήθως αυτές αντιμετωπίζονται με καλές και ορθολογικές 10 

πρακτικές από τον εκάστοτε εργολάβο του έργου. Τα κύρια μέτρα που προτείνονται στην 

περιβαλλοντική μελέτη αφορούν την αποφυγή διεξαγωγής χωματουργικών εργασιών κατά τη 

διάρκεια ισχυρών ανέμων, στη διαβροχή σωρών ειδικών κίνησης οχημάτων, στην εναπόθεση 

υλικών στο ελάχιστο δυνατό ύψος αλλά και στην αποφυγή υπερπλήρωσης των φορτηγών που 

μεταφέρουν υλικά. Σχετικά με την αποκοπή ειδών χλωρίδας εντός του τεμαχίου, εντοπίζεται 15 

σημαντικός αριθμός δέντρων και καλλιεργειών, πιο συγκεκριμένα εντοπίζονται περίπου 430 

δέντρα εσπεριδοειδών, 198 πιστακιές, 650 ελιές και μια έκταση περίπου 20.000  τετραγωνικών 

μέτρων καλλωπιστικών και άλλων ειδών, όπως και μια έκταση 155.000  τετραγωνικών μέτρων 

περίπου καλλιεργήσιμης γης. Με τη λήξη της λειτουργίας του το φυτώριο το οποίο βρίσκεται εντός 

του χώρου, θα αναλάβει την απομάκρυνση σημαντικού αριθμού ειδών χλωρίδας, τα οποία 20 

ανήκουν στην ιδιοκτησία του φυτωρίου. Από τον διαχωρισμό αναμένεται ότι θα επηρεαστούν 

άμεσα περίπου 180 δέντρα στο σύνολο διαφόρων ειδών, ενώ θα γίνει προσπάθεια από τον κύριο 

του έργου για να μεταφυτευθούν αυτά τα δέντρα εντός του προτεινόμενου χώρου πρασίνου και 

στους υπόλοιπους χώρους πρασίνου περιμετρικά του χώρου ανάπτυξης. Η μετακίνηση των 

δέντρων αυτών αναμένεται να επηρεάσει τα είδη που εντοπίζονται στις καταγραφές. Τα κύρια 25 

μέτρα που προτείνονται στην περιβαλλοντική μελέτη αφορούν στη διατήρηση των ελαιόδεντρων 

και η μεταφύτευση τους στους προτεινόμενους χώρους πρασίνου, η διατήρηση των σειρών των 

ελαιόδεντρων εκατέρωθεν της οδού Μακεδονίας, αλλά και η διατήρηση του κυπαρισσιού που 

βρίσκεται στον εντός του χώρου του κοινοτικού εξοπλισμού. Όσον αφορά τη διαταραχή της 

τοπικής χλωρίδας και πανίδας, κατά την κατασκευή του έργου, πέραν από την αποκοπή δύναται 30 

να προκύψει και έμμεσος επηρεασμός της χλωρίδας και πανίδας και του καλλιεργήσιμου 

εδάφους της περιοχής, λόγω της σφράγισης του θα προκύψει, της εκπομπής σκόνης και της 
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παραγωγής θορύβου και δονήσεων. Σημειώνεται ότι το υπό μελέτη τεμάχιο χωροθετείται σε 

αναπτυγμένη περιοχή, με έντονη ανθρωπογενή παρουσία και διάφορα επίπεδα οχληρίας. Τα 

κύρια μέτρα που προτείνονται στην περιβαλλοντική μελέτη αφορούν μέτρα και ενέργειες 

καταστολής της σκόνης, περιορισμός του θορύβου και των δονήσεων, εκτέλεση κατασκευαστικών 

εργασιών εντός της περιόδου όπου τα είδη επηρεάζονταν όσο το δυνατό λιγότερο, η εκτέλεση 5 

εργασιών αποτελεσματικά και με ακρίβεια σύμφωνα με το σχέδιο διαχείρισης εργοταξίου, το 

οποίο υπόκειται στον κάθε εργολάβο να ετοιμάσει και να εφαρμόσει, οι εκσκαφές και οι 

κατασκευές να ακολουθούνται από εργασίες αποκατάστασης όπου αυτό κριθεί αναγκαίο και η 

προσεκτική εκτέλεση και συνεχής παρακολούθηση όλων των εργασιών, ιδιαίτερα όσον αφορά 

στις χωματουργικές εργασίες.  Προχωρώντας στην περίοδο λειτουργίας του έργου εκτιμάται ότι 10 

μια από τις κύριες επιπτώσεις θα είναι ο επηρεασμός του τοπίου. Αναμένεται όμως ότι ο 

αρχιτεκτονικός σχεδιασμός των επιμέρους αναπτύξεων θα είναι σύγχρονος, με σκοπό να 

προσθέσει στην ποιοτική αναβάθμιση του δομημένου περιβάλλοντος του τεμαχίου και της 

περιβάλλουσας περιοχής. Παρόλα αυτά η υλοποίηση του έργου θα προκαλέσει μερικές 

μορφολογικές αλλαγές στον χώρο, με αποτέλεσμα να αλλοιωθεί μερικώς η τοπογραφία ενώ 15 

θεωρείται σημαντική η αποκοπή και μετακίνηση των ειδών χλωρίδας. Εδώ βλέπουμε κάποιες 

φωτογραφίες από το τοπίο της περιοχής περιμετρικά του χώρου ανάπτυξης. Η επόμενη δυνητική 

επίπτωση που εντοπίστηκε αφορά στη μείωση του ρυθμού διήθησης βρόχινου νερού το οποίο 

συσχετίζεται με τη σφράγιση εδάφους το οποίο μπορεί να οδηγήσει στην παρεμποδίσει του 

εμπλουτισμού υπογείων υδάτινων σωμάτων και σε αυξημένες συγκεντρώσεις ρύπων σε 20 

συγκεκριμένα σημεία του χώρου. Βάσει των μέγιστων επιτρεπόμενων συντελεστών κάλυψης 

διασφαλίζεται εμβαδόν περίπου 49.000 τετραγωνικών μέτρων, το οποίο αντιστοιχεί σε 14.8 του 

συνολικού εμβαδού του τεμαχίου ως έκταση που θα παραμείνει ως μη σφραγισμένη. Τα κύρια 

μέτρα που προτείνονται στην MEF σχετικά με αυτό τον παράγοντα είναι να εφαρμοστεί ένα 

κατάλληλο και επαρκές σύστημα συλλογής και διατήρησης όμβριων υδάτων, το σχέδιο 25 

διαχείρισης όμβριων υδάτων που αναφέραμε προηγουμένως, το οποίο αποτελεί εισήγηση της 

υδρολογικής μελέτης και συστήνεται έντονα η χρήση αειφόρων συστημάτων αποχέτευσης 

όμβριων υδάτων. Κλείνουμε με την αναβάθμιση της ποιότητας του δομημένου περιβάλλοντος, 

όπου αξίζει να αναφερθεί ότι ο χώρος ανάπτυξης είναι κατά κύριο λόγο αδόμητο στην παρούσα 

του κατάσταση, ενώ τα μεμονωμένα υποστατικά που υφίστανται στον χώρο αυτόν αφορούν 30 

κυρίως πρόχειρες κατασκευές που είναι κτιριολογικά υποβαθμισμένες και η μετατροπή του σε 

έναν δομημένο χώρο, όπου μεταξύ άλλων ενδέχεται να ανεγερθούν διαφόρων ειδών κτήρια και 
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εγκαταστάσεις. Ο χώρος αυτός θα δομηθεί με μιας υψηλής ποιότητας ανάπτυξη, όπως 

προβλέπεται από το τοπικό σχέδιο για την επίτευξη μιας υψηλής ποιότητας, ενός υψηλής 

ποιότητας σχεδιασμού του συνόλου της ανάπτυξης. Αυτό θα συμβάλει στη διατήρηση του 

ποιοτικού δομημένου χαρακτήρα της περιβάλλουσας περιοχής ενθαρρύνοντας έτσι και την 

υλοποίηση άλλων αναπτύξεων, υψηλής ποιότητας, στον Δήμο της Έγκωμης, αλλά και εντός του 5 

χώρου ανάπτυξης. Ευχαριστούμε για τον χρόνο σας.    

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ευχαριστούμε τον κύριο Κονναρή για την παρουσίαση της 

περιβαλλοντολογικής μελέτης και υδρολογικής μελέτης. Τώρα η κυρία Άννα Καραμοντάνη να μας 

παρουσιάσει την κυκλοφοριακή μελέτη.   10 

 

Κα Άννα Καραμοντάνη: Γεια σας, το όνομα μου είναι Άννα Καραμοντάνη και επίσης εργάζομαι 

στην ALA Planning, την εταιρεία που ανέλαβε να κάνει την περιβαλλοντική και μελέτη 

κυκλοφοριακών επιπτώσεων. Η μελέτη κυκλοφοριακών επιπτώσεων, επειδή πρόκειται για ένα 

τόσο μεγάλο έργο και εκεί θα δημιουργηθούν πάρα πολλές χρήσεις, έγινε με συνεχή διαβούλευση 15 

και συνεννόηση με το Τμήμα Δημοσίων Έργων. Τον χώρο τον ξέρετε, τις χρήσεις τις ξέρετε, η 

μελέτη έλαβε υπόψη τι υπάρχει σήμερα εκεί. Έγιναν, η υφιστάμενη κατάσταση και υποδομές 

εξηγήθηκαν από τον κύριο Μουχτάρη, έγιναν μετρήσεις σε 5 σημεία που καθορίστηκαν από το 

Τμήμα Δημοσίων Έργων, για να δούμε την κυκλοφοριακή κίνηση που υπάρχει σήμερα, που 

υφίσταται σήμερα. Αυτό που ήθελα να τονίσω είναι ότι η μελέτη έλαβε υπόψη το χείριστο 20 

σενάριο, δηλαδή το 2035, έκανε δύο σενάρια για δύο χρόνια, το 2025 έλαβε υπόψη ότι θα χτιστεί 

ένα νοσοκομείο το οποίο τροχοδρομείται με ένα εμβαδόν 30.000 τετραγωνικά μέτρα και στη 

δεύτερη φράση υπολογίστηκε ότι θα αναπτυχθεί ολόκληρο το έργο, που εμείς δεν πιστεύουμε ότι 

θα αναπτυχθεί ολόκληρο το έργο σε 10 χρόνια, γιατί είναι πάρα πολλές οι χρήσεις, αλλά 

αναγκαστήκαμε να λάβουμε υπόψη αυτό το σενάριο. Οι χώροι στάθμευσης που θα 25 

δημιουργηθούν είναι με βάση δυστυχώς τα πρότυπα που έχει το Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως και θα προσπαθήσουμε να μιλήσουμε μαζί τους, είναι πολύ αυξημένα, είναι 6000 

χώροι στάθμευσης περίπου, αλλά εμείς προτείναμε να δημιουργηθούν και επιπρόσθετοι χώροι 

για ποδήλατα, για μοτοσικλέτες απ' ό,τι προβλέπεται στο τοπικό σχέδιο σίγουρα η κυκλοφορία 

σήμερα στο πρώτο σενάριο, το νοσοκομείο, είναι σχετικά χαμηλή, αλλά το 2035 οπωσδήποτε με 30 

όλες αυτές τις χρήσεις αυξάνονται τόσο οι αφίξεις, όσο και οι αναχωρήσεις. Είδαμε και τον βαθμό 

κορεσμού των χώρων στάθμευσης, επειδή είναι πάρα πολλοί οι χώροι στάθμευσης υπολογίζουμε 
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ότι υπάρχει αρκετή διαθεσιμότητα για να σταθμεύουν τα αυτοκίνητα, εάν πάρουμε όλες τις 

χρήσεις μαζί, όμως αυτό που διαπιστώσαμε είναι ότι για τα γραφεία τουλάχιστον, επειδή θα 

υπάρχει γραφειακή χρήση, που είναι η χρήση που δημιουργεί και την περισσότερη ζήτηση του 

χώρου στάθμευσης, θα ξεπερνά ίσως τους διαθέσιμους χώρους στάθμευσης, γι' αυτό 

προτείνουμε ένα σχέδιο διαχείρισης των χώρων στάθμευσης μεταξύ των διαφόρων χρήσεων που 5 

θα αναπτυχθούν στην περιοχή. Λάβαμε υπόψη το δίκτυο που θα δημιουργηθεί μέχρι το 2035, 

μετά από διαβούλευση με το Τμήμα Δημοσίων Έργων, που είναι η επέκταση της Μακεδονίας 

μέχρι την Ηλία Παπακυριακού και επίσης ο κόμβος που ανέφερε ο κύριος Μουχτάρης, όπου 

σήμερα είναι τα φώτα τροχαίας. Και η Κρανιδιώτη επίσης θα γίνει ένας δρόμος, 4 είναι ο δρόμος 

που βρίσκεται στα δυτικά του τεμαχίου και έχει τελειώσει και το σχέδιο με το Τμήμα Πολεοδομίας 10 

και Οικήσεως. Επίσης λάβαμε τις γειτονικές αναπτύξεις που θα γίνουν, όπως το Απολλώνιο, 

κάποιες πολυκατοικίες, το Τμήμα Γενετικής και αυτό τις εντάξαμε στις μετακινήσεις που θα 

δημιουργηθούν μέχρι το 2035. Σίγουρα εάν αφήσουμε την κίνηση να αυξάνεται όπως σήμερα 

χωρίς να λάβαμε κανένα μέτρο, δεν μπορώ να σας κρύψω ότι επειδή εκεί πρόκειται για κάποια 

φορτωμένα οδικά δίκτυα και κόμβους, που ήδη από σήμερα έχουν πολλή κίνηση, σίγουρα δεν θα 15 

μπορούν να λειτουργήσουν σωστά με τόση μεγάλη κίνηση, γι' αυτό μιλήσαμε αρκετά με το Τμήμα 

Δημοσίων Έργων και προωθήσαμε ένα δεύτερο σενάριο, το οποίο προωθείται και από την 

Κυβέρνηση, το σενάριο της βιώσιμης κινητικότητας, ήδη τώρα έγινε μια μελέτη στη Λευκωσία για 

τη δημόσια κινητικότητα, για την αστική βιώσιμη κινητικότητα, όπου προβλέπεται να γίνει κάποιο 

τραμ, δεν το λάβαμε αυτό υπόψη μας, αλλά αυτό θα βελτιώσει την κατάσταση ακόμη 20 

περισσότερο. Στο χείριστο σενάριο είπαμε ότι είναι πολύ αυξημένη η κίνηση αλλά πάμε 

παρακάτω, προτείναμε κάποια σχέδια μετακινήσεων, δηλαδή εκείνοι που θα αναλάβουν να 

αναπτύξουν τα τεμάχια τους εκεί, οφείλουν να κάνουν κάποια σχέδια μετακινήσεων των 

υπαλλήλων τους, δηλαδή δεν μπορεί ο κάθε υπάλληλος να έχει την απαίτηση σε όλη τη 

Λευκωσία να πηγαίνει πάντα και να βρίσκει χώρο στάθμευσης εκεί που εργάζεται και έτσι 25 

υπάρχουν οι χώροι που αντιμετωπίζονται και στο εξωτερικό, που μπορεί ο εργοδότης να τους 

βάλει να σταθμεύουν εκ περιτροπής ή να τους δώσει άλλα κίνητρα με δικά του λεωφορεία να 

έρχονται εκεί, ήδη το νοσοκομείο θα κάνει αυτό το σχέδιο μετακίνησης και έτσι αυτό το σχέδιο 

μετακίνησης είπαμε ότι πρέπει να αποτελεί υποχρέωση του κάθε επιχειρηματία ανάπτυξης γης 

που θα αναπτύξει σε αυτόν τον χώρο. Και για να γίνει αυτό πρέπει να γίνει μια συμφωνία με την 30 

τοπική αρχή. Προτείναμε επίσης εάν μπορεί να γίνει και κάποια διαχείριση της στάθμευσης έξω 

από την ανάπτυξη, με κάποια μέτρα για τους κατοίκους της περιοχής. Επίσης προτείνουμε 
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υποδομές για ποδηλάτες, σηματοδότηση όλου του εσωτερικού οδικού δικτύου και αυξημένη 

μετακίνηση με τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, τα μέτρα που προτείνουμε τα physical, δηλαδή 

κατασκευές, είναι μια αριστερόστροφη κίνηση στον κόμβο του ΣΙΓΜΑ, μάλλον της Μακεδονίας 

προς την Αγίου Προκοπίου και επίσης από τη Νίκου Κρανιδιώτη στη Μακεδονία.  Θα υπάρξουν 

κάποια προβλήματα, αλλά μετριάζονταν σίγουρα με το σύστημα που προτείνουμε. Η μελέτη 5 

περιβαλλοντικών επιπτώσεων εγκρίθηκε με το τμήμα Δημοσίων Έργων μαζί με αρκετούς όρους 

που πρέπει να τηρηθούν και θέλω να τονίσω ότι κάθε κομμάτι που ανέφερε ο κύριος Μουχτάρης, 

νομίζω είναι 8 οικόπεδα πόσα είναι ο διαχωρισμός, 11 οικόπεδα, σε κάθε ένα οικόπεδο θα γίνεται 

και ξεχωριστή μελέτη κυκλοφοριακών επιπτώσεων πριν την αδειοδότηση του, ώστε να μπορεί και 

να ελέγχεται και η κατάσταση και να μπαίνουν και επιπρόσθετα μέτρα εάν χρειαστεί. 10 

Ευχαριστούμε.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ευχαριστώ και την κυρία Καραμοντάνη για την παρουσίαση. Έχει 

ολοκληρωθεί η παρουσίαση από τους μελετητές του έργου. Τώρα είναι η ώρα των φίλων που 

είναι εδώ πέρα για να πουν τις απόψεις τους. Θα υπάρχουν δύο μικρόφωνα κάτω παρακαλώ, για 15 

να δίνονται και από τη μια πλευρά και από την άλλη, να πηγαίνουμε εναλλάξ. Η παράκληση μου 

είναι κάθε ένας που θα ομιλεί να λέει το όνομα του και εάν θέλει την ειδικότητα του, ό,τι θέλετε, 

διότι θα καταγράφεται, όπως σας έχουμε πει, εκτός εάν δεν το θέλετε εσείς να καταγράφεται το 

όνομα σας, είναι δικαίωμα σας. Εν πάση περιπτώσει όμως, είναι για σκοπούς, καταγράφεται εδώ 

ό,τι πούμε όλοι μας, είναι για σκοπούς back up, δηλαδή για να διορθώσουμε ή να βελτιώσουμε 20 

κάτι το οποίο ενδεχομένως να πούμε λανθασμένα. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Ξεκινούμε με τον 

κύριο.   

 

Κος Ευάγγελος Μακρής: Υπάρχει κάποιος από εσάς που μπορεί να μας εξηγήσει τι θα γίνει σε 

εκείνο το σχέδιο που έχουμε δει; Στο μπλε το κομμάτι, στο κίτρινο, το κομμάτι το ραβδωτό το 25 

κομμάτι; Για να ξέρουμε ποιο είδος ανάπτυξης θα γίνει εκεί συγκεκριμένα, γιατί είδαμε μόνο 

χρώματα και λίγο πολλά καταλάβαμε πόσο είναι το μέγεθος των πεζοδρομίων, αλλά η 

πραγματική ανάπτυξη που θα γίνει εκεί θα ήταν καλά να την ξέρουμε.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Αντιλαμβάνομαι είναι ερώτηση διευκρινιστική. Μπορεί να δοθεί η 30 

απάντηση από τον κύριο Μουχτάρη αντιλαμβάνομαι, να πει στα γρήγορα και μετά να 

συνεχίσουμε με τους υπόλοιπους.   



13 

 

Κος Δημήτρης Μουχτάρης: Λοιπόν στο οικόπεδο 1.2 είναι εμπορικά γραφεία, οικόπεδο 3 για 

αναψυχή, 4, 8, 9 οικιστικές μονάδες, το κόκκινο ξενοδοχειακή μονάδα. Εδώ είναι νοσοκομείο, εδώ 

που είναι το κέντρο υγείας και οικόπεδο τεμάχιο 10 και 11 και 6 είναι άλλες χρήσεις.   

 5 

Κα Άννα Καραμοντάνη: Αυτές οι χρήσεις είναι αυτές που καθορίζονται από το τοπικό σχέδιο 

Λευκωσίας, που επιτρέπονται να αναπτυχθούν σε αυτήν την περιοχή, που είναι ΕΠ3.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Θα πρέπει να πούμε αυτό που έχετε πει προηγουμένως κυρία 

Καραμοντάνη, ότι για οποιανδήποτε χωριστή μονάδα αναπτύσσεται, θα ακολουθηθούν οι 10 

διαδικασίες οι οποίες γίνονται από τις αρμόδιες Αρχές.   

 

 

Κος Σοφοκλής Φυττής: Καλησπέρα σας, ονομάζομαι Σοφοκλής Φυττής. Είμαι κάτοικος επί της 

οδού Λαπήθου, η οποία βρίσκεται στα νότια της οδού Μακεδονίας, για τους οποίους κατοίκους 15 

δεν είπετε τίποτε. Πώς επηρεάστηκαν ή πώς θα επηρεαστούν. Και εξηγούμαι. Όταν αρχίσετε 

αυτά τα σχέδια, ρωτώ, πρώτη ερώτηση, σας ενημέρωσε η Ιερά Μονή Κύκκου με ποιο οδική 

δίκτυο μας πώλησε τα οικόπεδα εκεί; Που η οδός Λαπήθου, όπως ονομάστηκε αργότερα, 

ενωνόταν επί της Βασιλέως Παύλου από τη μια μεριά και έβγαινε από την άλλη και γι' αυτό τον 

λόγο κάποιοι από εμάς αγόρασαν τα οικόπεδα; Και μετά όταν κάναμε τις διαμαρτυρίες μας, όταν 20 

αποκοπτόταν παράνομα, χωρίς ενημέρωση, χωρίς διαβούλευση η οδός Λαπήθου επί της 

Βασιλέως' Παύλου, εκεί που είναι τα φώτα, ήρθε ο κύριος Αλέκος Μιχαηλίδης, Διευθυντής του 

Τμήματος Δημοσίων Έργων, μας βρήκε εκεί συγκεντρωμένους και μας λέει που θα γίνουν τα 

άλλα σχέδια για διορθωθεί η κατάσταση. Ήρθε, είδε και απήλθε. Σας ενημέρωσε το Τμήμα 

Δημοσίων Έργων, το Δημαρχείο Έγκωμης, το Τμήμα Πολεοδομίας, ότι ο δικηγόρος μου, τον 25 

οποίο συνυπογράφουν όλοι οι κάτοικοι σχεδόν, που βρήκα σπίτι και υπόγραψαν, έχουμε 

προσφύγει στην Επιτροπή Διοίκησης, γιατί μας απεκόπη η οδός Λαπήθου και έτσι μείναμε 

αποκλεισμένοι εκεί και δύο φορές ως τώρα που έγινε ανεμοστρόβιλος και κάποιο μεγάλο 

μηχάνημα αποκόπηκε η δίοδος ένθεν και ένθεν και μείναμε αποκλεισμένοι εκεί πέρα για ώρες; 

Σας ενημέρωσε το Κτηματολόγιο ότι ακόμα και τώρα τα σχέδια του Κτηματολογίου δείχνουν την 30 

οδό Λαπήθου να έχει πρόσβαση από δύο μεριές και ούτε φαίνονται φώτα, ούτε αποκόπηκαν--  
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Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ολοκληρώστε.   

 

Κος Σοφοκλής Φυττής: Με σφραγίδα εδώ Ιάκωβος και Ανδρέας Φιλίππου τα οικόπεδα με 

πρόσβαση, μήπως αυτό δεν θεωρείται μια παραπλάνηση; Εάν θέλαμε μονόδρομο ή αδιέξοδο, 

μπορούσαμε να πάμε αλλού.   5 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Κύριε Φυττή, ευχαριστώ πάρα πολύ. Αυτό είναι θέμα το οποίο δεν 

αγγίζει το συγκεκριμένο έργο το οποίο παρουσιάζουμε, όμως για να ικανοποιηθείτε και εσείς, η 

άποψη σας καταγράφτηκε απόλυτα, η κάθε λέξη που έχετε πει και θα διαβιβαστεί στις αρμόδιες 

αρχές, όπως--  10 

 

Κος Σοφοκλής Φυττής: Έχω πάει και στον κύριο Μουχτάρη, στο γραφείο του.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 15 

Κος Γιώργος Σταύρου: Είμαι ίσως από τους πρώτους επιχειρηματίες της περιοχής και συνάμα 

είμαι και μηχανικός σε μεγάλα έργα, όπως ήταν Πύργος της Πάφου και μετά σε μεγάλα έργα. 

Πριν σας πω την άποψη μου, στα γρήγορα θα ήθελα να αναφερθώ στο κύριο Φυττή και θα του 

πω ότι η Λευκωσία είναι πρωτεύουσα that ‘s it. Πιστεύω ότι τα τετραγωνικά μέτρα που υπάρχουν 

στο εν λόγω κτήμα είναι τεράστια και εάν αναλογιστεί κανείς από τα 338 τετραγωνικά μέτρα οι 20 

100.000  θα παραμείνουν πράσινο και χώρος στάθμευσης, πιστεύω ότι ίσως θα ήταν η καλύτερη 

ανάπτυξη που θα μπορούσε να γίνει για την περιοχή μας. Σε συνάρτηση με ό,τι έχει γίνει μέχρι 

σήμερα με τα πανεπιστήμια, τις σχολές, τις εστίες και όλα αυτά που υπάρχουν εκεί. Ευχαριστώ.   

 

Κος Σοφοκλής Φυττής: Είπα εγώ ότι η Λευκωσία δεν είναι πρωτεύουσα;  25 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Σας παρακαλώ, δεν γίνεται συζήτηση. Καταγράφηκε και η μια άποψη 

και η άλλη.   

 

Κος Στέφος Στεφανίδης: Είμαι δημότης στην Έγκωμη, ζω στην οδό Αίγισθου εδώ και 25 χρόνια. 30 

Η οποία γειτνιάζει με την οδό Ταμασσού. Απ' ό,τι άκουσα σήμερα, στο δικό μου μυαλό είναι 

εμφανές ότι αυτό το έργο είναι σε εμβρυακή κατάσταση αυτήν τη στιγμή, μια πρώτη διαπίστωση, 
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επειδή η παρουσίαση η οποία έγινε, όπως αναφέρθηκε και το παιδί πίσω από τους αρχιτέκτονες 

ήταν πάρα πάρα πολύ γενική. Παρ' όλα αυτά εγώ θέλω να σας ευχαριστήσω που είχατε την καλή 

διάθεση να καλέσετε τους δημότες για να ακούσετε έστω μια πρώτη άποψη, μια πρώτη άποψη. 

Από την άλλη όμως, θεωρώ ότι είναι κάπως άδικο κύριε Καρεκλά να ζητάτε απόψεις μετά που 

μια τόσο πολύ πολύ που πάνω που πάνω, να την πω, παρουσίαση του όλου θέματος, επειδή 5 

δεν γνωρίζουμε καν τι θα γίνει μέσα. Μας είπαν τα παιδιά εκεί ότι θα γίνει το τάδε, το τάδε και το 

τάδε. Πώς θα φαίνεται τούτο το πράγμα δεν ξέρουμε. Πώς θα φαίνεται τούτο το πράγμα; Και κατά 

συνέπεια πάω στην ερώτηση του φίλτατου εδώ, πώς θα επηρεαστεί; Ακούσαμε διάφορα τεχνικά 

τα οποία εγώ πολύ λίγα καταλαβαίνω, αλλά αφ' ης στιγμής είμαι δημότης, εκείνο που με 

ενδιαφέρει πρωτίστως και νομίζω όλο τον κόσμο εδώ, είναι η ποιότητα ζωής των δημοτών. 10 

Εκείνο μας ενδιαφέρει, όλα τα άλλα είναι δευτερευούσης σημασίας και εσείς εδώ, παρόλο ότι σας 

ευχαρίστησα, δώσατε σημασία στα θέματα που πολύ καλά γνωρίζετε ότι για εμάς είναι 

δευτερευούσης σημασίας. Και σας ρωτώ, τώρα δεν ξέρω εάν είναι εσάς που πρέπει να ρωτήσω 

ή τους κυρίους. Γιατί δεν δώσατε σημασία στο θέμα που μας απασχολεί όλους και εστιάσατε την 

παρουσίαση σας στα τεχνικά θέματα; Κανένας δεν είναι τεχνικός μέσα σε τούτο το δωμάτιο και 15 

θέλει να ξέρει ένα πράγμα, πώς επηρεάζεται η ποιότητα ζωής του. Δεν θα μακρηγορήσω, θα 

έρθω στην ερώτηση. Κατά συνέπεια επαναλαμβάνω ότι είναι άδικο να ζητάτε απόψεις σε αυτήν 

τη συνάντηση με τα λίγα λόγια που ακούσαμε, επειδή ούτε ο Αϊνστάιν είμαστε, ούτε κανένας 

παντογνώστης. Η ερώτησή μου είναι, ο Δήμος Έγκωμης τι νομίζει; Έχουμε και τον Δήμαρχο εδώ.  

Ο Δήμος Έγκωμης τι απόψεις έχει για αυτό το πράγμα; Ρωτάτε μας εμάς πριν ρωτήσετε τον 20 

Δήμο Έγκωμης; Και εγώ προκαλώ τον Ζαχαρία, να του δώσω το μικρόφωνο να ακούσουμε τις 

αρχικές του έστω απόψεις, επειδή ούτε ο Ζαχαρίας είναι Αϊνστάιν, ούτε εγώ, ούτε κανένας και στη 

συνέχεια επί τη βάση των σχολίων που θα ακουστούν από τον Δήμο Έγκωμης, να σχολιάσουμε 

και εμείς.   

 25 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ευχαριστώ πάρα πολύ. Όπως έχω πει, δεν θα γίνει ούτε συζήτηση, 

ούτε διαλογική, ούτε τίποτε άλλο, ούτε και είναι Δικαστήριο εδώ πέρα. Εδώ, όπως έχετε πει πολύ 

σωστά, καλή τη πίστη ακολουθούμε τις πρόνοιες της νομοθεσίας. Τι είναι οι παρόμοιες της 

νομοθεσίας; Δημόσια παρουσίαση. Τι σημαίνει δημόσια παρουσίαση; Όλων των τεχνικών και 

άλλων για ένα έργο το οποίο γίνεται και ασφαλώς, όπως έχετε πει και όπως ανέπτυξαν και όλοι οι 30 

ειδήμονες εδώ, οι μελετητές και όπως έχουμε και απέδειξε ο τρόπος ζωής σε αυτήν την κοινωνία, 

το πρώτο μέλημα τουλάχιστον της Ιερά Μονή Κύκκου μέχρι τώρα είναι ένα. Η ποιότητα ζωής και 
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αποδεικνύεται αυτό το πράγμα.   

 

Κος Στέφος Στεφανίδης: Χαίρομαι που το ακούω.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ζείτε εδώ πέρα στην Έγκωμη, όπως εγώ 40 χρόνια και είναι η ποιότητα 5 

ζωής και η ποιότητα ζωής λέω από τώρα είναι διασφαλισμένη, γιατί όπως ακούσαμε και εδώ 

πέρα, υπάρχει μια άλλη διαδικασία η οποία είναι πολύ πιο σημαντική. Αυτήν τη στιγμή τι έχουμε 

κάνει; Παρουσιάσαμε τον χωροταξικό σχεδιασμό, ο οποίος είναι το πρώτο βήμα, είναι το βήμα 

πάνω στο οποίο θα κτιστούν όλα τα υπόλοιπα. Αυτός ο χωροταξικός σχεδιασμός δεν έγινε 

τυχαία, γιατί έτσι έδωξε του καθενός, αλλά βάσει των προνοιών του νόμου, βάσει των υποδείξεων 10 

των αρμόδιων αρχών, είτε λέγεται Τμήμα Πολεοδομίας, είτε λέγεται Τμήμα Δημοσίων Έργων, είτε 

λέγεται Περιβάλλοντος και όλες αυτές οι υπηρεσίες οι οποίες έχουν όνομα σε αυτήν την κοινωνία 

εργάστηκαν προς αυτήν την κατεύθυνση. Εγώ σας λέω το εξής. Ασφαλώς και όταν έρθει η ώρα 

του και ο Δήμος Έγκωμης, τι είναι ο Δήμος Έγκωμης; Φυσικά δεν θα απαντήσω εγώ τώρα για να 

μην γίνει διάλογος, εννοώ μια διευκρινιστική κατάσταση χωρίς να επιτρέπεται η συζήτηση.   15 

 

Κος Στέφος Στεφανίδης: Ο νόμος προνοεί για δημόσια διαβούλευση. Όχι παρουσίαση.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Αυτήν τη στιγμή τι γίνεται; Συγγνώμη κύριε, μη με διακόπτετε, εγώ δεν 

διέκοψα κανέναν, με όλο τον σεβασμό, δεν έχω διακόψει κανέναν.   20 

 

Κος Γιώργος Περδίκης: Αυτή είναι παρουσίαση και καλώς γίνεται.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Είναι μια παρουσίαση και καλώς γίνεται, η οποία τι; Παρακαλώ αφήστε 

με να ολοκληρώσω. Θα πω και το εξής και εγώ έχω να πω το εξής, διότι όλα αυτά, γιατί υπάρχει 25 

εδώ η ειδικός η οποία καταγράφει επί λέξει ό,τι έχουμε πει και ηχογραφούνται για να διορθωθούν 

στη συνέχεια. Πού θα πάνε αυτά; Στους αρμόδιους, οι οποίοι θα μελετήσουν. Ο Καρεκλάς είπε 

αυτήν την άποψη, ο Γιώργος είπε αυτήν την άποψη. Συνάδει με αυτά τα οποία θέλουμε για την 

ποιότητα ζωής; Συνάδει με αυτά τα σχέδια που έχουμε;   

 30 

Κα Ζωγραφιά Κακαρινέλη: Ποιοι είναι οι αρμόδιοι;  
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Κος Γιάννης Καρεκλάς: Είναι το Τμήμα Πολεοδομίας, είναι το Τμήμα Διοικήσεως, είναι η 

Περιβαλλοντική Αρχή, που είναι μια από τις κορυφαίες αρχές που πρέπει να εμπιστευόμαστε, 

γιατί εμείς θα πάμε και θα έρθουν πίσω να μας πουν 1000 παρουσιάσεις και 1000 υποδείξεις.   

 

Κα Ζωγραφιά Κακαρινέλη: Μπορούμε να έχουμε τα πρακτικά και τα σχέδια;  5 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Και υπάρχει κάτι άλλο, συγγνώμη κυρία μου, δεν θα ανοίξουμε διάλογο, 

ακούτε με να τελειώσω και ό,τι θέλετε να μου πείτε. Έχω να πω και κάτι άλλο. Ακόμη είμαστε στο 

πρώτο σκαλί. Αύριο θα έρθει π.χ. το νοσοκομείο, όπως ακούστηκε. Στο νοσοκομείο θα γίνει εδώ 

πράγματι δημόσια διαβούλευση και η δημόσια παρουσίαση και η δημόσια διαβούλευση και η 10 

ιδιωτική διαβούλευση με όλες τις αρχές που επιβάλλουν, που πρέπει να διαβουλευθούμε για να 

έρθει ένα σωστό έργο, δεν είναι έτσι διότι αποφασίζουμε μόνοι μας, ούτε μόνοι τους, άρα λοιπόν 

προς αυτήν την κατεύθυνση οδεύουμε. Κάποιος ήθελε να μιλήσει εδώ.   

 

Κος Κυριάκος Τσιμίλλης: Λέγομαι Κυριάκος Τσιμίλλης. Είμαι ο Πρόεδρος τον Οικολόγων, αλλά 15 

ιδιαίτερα εδώ με ενδιαφέρει ως η ιδιότητα μου ο δημοτικός σύμβουλος Λευκωσίας και ακριβώς σε 

σχέση με αυτήν είναι το πρώτο μου ερώτημα. Εάν έχει γίνει οποιαδήποτε επικοινωνία είτε σε 

επίπεδο Δήμων, Δήμος Έγκωμης με Δήμο Λευκωσίας, είτε και του επενδυτή με τον Δήμο 

Λευκωσίας, που νομίζω δεν έχει γίνει, γιατί πρώτα από όλα οι δύο Δήμοι θα είμαστε αδέλφια στην 

οικογένεια μετά τη μεταρρύθμιση, αλλά πιο πρακτικά να πούμε το εξής. Το 1991 τα αρμόδια 20 

τμήματα είχαν πει ότι λόγω της διαχείρισης του κυκλοφοριακού πρέπει η οδός Αγίου Προκοπίου 

με προέκταση στη Δελφών και παραπέρα στην Ρούπελ σε εντελώς οικιστική περιοχή, να γίνει 

τετραπλή λόγω του ότι ο φόρτος της κίνησης το '91 δεν μπορούσε να απορροφηθεί από τη 

Μετοχίου που κατά ένα τμήμα είχε καταληφθεί από την Αμερικανική Πρεσβεία, την Αχαιών που 

αύξησε και τα δημόσια κτήρια ή την Ταγματάρχου Πουλίου ή τη Ναβαρίνου. Άρα το ερώτημα εδώ 25 

είναι εάν έχει γίνει τέτοια επαφή ή μάλλον γιατί δεν έχει γίνει, γιατί δεν έχει γίνει. Από εκεί και πέρα 

έχω ένα δύο σημεία. Ενώ αναφέρθηκε και είναι σωστό εάν τελικά ένα τέτοιο έργο προχωρήσει, να 

γίνει μεταφύτευση των όποιων δέντρων επηρεάζονται. Στη συνέχεια σε 2- 3 φορές έγινε αναφορά 

στην αποκοπή δέντρων τα οποία και λόγω τούτου κατά τη φάση της κατασκευής του έργου 

επηρεάζουν την φωλεοποίηση. Εάν όπως θα επηρεαστεί λόγω αποκοπής δέντρων η 30 

φωλεοποίηση, από εκεί και πέρα τι δεν θα αποκατασταθεί με την οικοδόμηση στη συνέχεια, άρα 

δεν είναι μόνο επίπτωση κατά την κατασκευή. Δεν είδα κάποια αναφορά στη βασική υποχρέωση 
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που απορρέει από το τοπικό σχέδιο για τέτοια μεγάλα τεμάχια και ακόμα τα όσα είναι άνω των 

2000 τετραγωνικών για ενιαία και οργανωμένη ανάπτυξη, που αφορά πέραν της παραχώρησης 

δημόσιου πρασίνου και αφού αναφέρθηκε και σχεδόν καλύπτει τις ανάγκες της νομοθεσίας για 

κοινόχρηστη των συγκατοικούντων στην ανάπτυξη, αυτό δεν έγινε αναφορά. Τώρα έγινε 

αναφορά στη σφράγιση του εδάφους;  5 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Έγινε αναφορά.   

 

Κα Άννα Καραμοντάνη: Υπάρχει χώρος κοινοτικού εξοπλισμού.   

 10 

Κος Κυριάκος Τσιμίλλης: Λόγω της συντομίας της παρουσίασης το κατανοώ. Η αναφορά στο 

σχέδιο βιώσιμης κινητικότητας δεν είναι τόσο αισιόδοξη. Είναι μεν χρήσιμη, αλλά να πούμε έγινε 

το 2011 και μέσα σε αυτά τα 11 χρόνια φτάσαμε πριν καν εφαρμοστεί παρά ένα μικρό κομμάτι να 

το ξαναμελετούμε με τα νέα δεδομένα. Επομένως παν πολύ αργά αυτοί οι ρυθμοί και θέλω να 

πω για τη σφράγιση του εδάφους. Αναφέρθηκε στη μελέτη ο κύριος Κονναρής και επειδή είπαμε 15 

ότι είναι και πρωτεύουσα η πόλη και το ξέρουμε, είναι από τις πιο ασφαλτοστρωμένες και 

σφραγισμένες πόλεις στον κόσμο. Άρα αυτό είναι ένα ιδιαίτερα σημαντικό πράγμα, το οποίο 

ακόμα και με λύσεις, το πρόβλημα της στάθμευσης με υπόγειο επισημαίνει ότι αυξάνουμε το 

πρόβλημα της σφράγισης, γιατί η οροφή των χώρων στάθμευσης είναι εκεί που δεν μπορούμε να 

φυτέψουμε.   20 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ευχαριστώ πάρα πολύ. Καταγράφηκαν όλες οι απόψεις σας και μην 

ανησυχείτε κύριε Τσιμίλλη, θα μελετηθούν πάρα πολύ σοβαρά.   

 

Κος Μιχάλης Δημοσθένους: Ονομάζομαι Μιχάλης Δημοσθένους και είμαι εμπειρογνώμονας 25 

στα θέματα τουρισμού και ανάπτυξης. Πρώτο θέλω να συγχαρώ για το έργο το οποίο 

προσπαθείτε να κάνετε, γιατί η Ιερά Μονή Κύκκου δεν είναι οποιαδήποτε μονή που κάνει 

καταστροφή του περιβάλλοντος πρώτα πρώτα και επειδή έχουμε και ανθρώπους των οικολόγων, 

ένα δείγμα μεγάλο είναι ο χώρος που βρισκόμαστε τώρα, τι ήταν και τι είναι τώρα, ένας 

παράδεισος. Και θέλω να σας πω οτιδήποτε πιστεύω δεν νομίζω να καταστραφεί το φυσικό 30 

περιβάλλον, μάλλον θα το αυξήσει και σε πράσινο και ούτω καθ' εξής. Δεύτερο, η χώρα μας θέλει 

ανάπτυξη. Δεν μπορούμε να αφήσουμε τους επιστήμονες μας να φεύγουν από τη χώρα, αφού θα 
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δημιουργηθούν τέτοιες δυνατές εγκαταστάσεις που θέλουν επιστήμονες, γι' αυτό επιστρέψετε 

αυτό το έργο και να είμαστε πάντοτε θετικοί όταν αναπτύσσεται κάτι και να χειροκροτούμε παρά 

να το προσβάλλουμε από την πρώτη στιγμή που παρουσιάζεται. Εγώ είμαι υπέρ του να γίνει 

αυτό το έργο, γιατί θα αναπτύξουμε εργοδότηση και η χώρα μας διαιρείται από μια εισβολή και 

κατοχή και θέλουμε μια ανάπτυξη συνέχεια και θέλουμε τους επιστήμονες μας να μείνουν στην 5 

Κύπρο και επίσης θα ανεβάσει την ποιότητα ζωής κυρίες και κύριοι. Έχουμε ανάγκη αυτής της 

αρχής και πρέπει να αφήσουμε το έργο να προχωρήσει. Βεβαίως πάντοτε να υπάρχει μια 

διαλογική συζήτηση, αλλά να μην είμαστε καθόλου αρνητικοί αλλά θετικοί.   

 

(Γίνεται συζήτηση εκτός διαδικασίας) 10 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Όλες οι απόψεις να λεχθούν, να καταγραφούν, να διαβιβαστούν, να 

μελετηθούν και εμείς θα πάρουμε ακόμη και υποδείξεις τι πρέπει να βελτιώσουμε, γιατί αυτά τα 

οποία καταγράφονται δεν σημαίνει ότι φύγαμε από εδώ και έληξε η ιστορία ή αυτό το οποίο 

παρουσιάσαμε έληξε. Αυτοί εδώ οι ειδήμονες που είναι εδώ, οι μελετητές του έργου, παίρνοντας 15 

αυτά όλα θα τα μελετήσουν, θα κάνουν report ξανά με τις απόψεις σας και θα διαβιβαστούν όχι 

μόνο το report το δικό τους, αλλά και ό,τι έχει λεχθεί σε αυτήν εδώ την αίθουσα προς την 

περιβαλλοντική αρχή, άρα δείξετε μια υπομονή, μας έμεινε ακόμη μισή ώρα χρόνος να 

ακουστούν όσες απόψεις θέλουμε περισσότερο.   

 20 

Κος Νεοκλής Αντωνίου: Ονομάζομαι Νεοκλής Αντωνίου. Εργάζομαι στο Τμήμα Περιβάλλοντος, 

εδώ είμαι όμως υπό την ιδιότητα του δημότη Έγκωμης. Να διευκρινίσω ότι δεν είμαι στην ομάδα 

των συναδέλφων που θα εξετάσουν το έργο. Η δική μου τοποθέτηση χωρίζεται στα δύο. Κάποιες 

τεχνικές απορίες και στο δεύτερο κομμάτι η άποψη μου. Αν δεν κάνω λάθος άκουσα για περίπου, 

δεν θα σφραγιστεί περίπου το 14.5% της έκτασης, άρα θα σφραγιστεί το 85. Είπατε για ένα 25 

ποσοστό 14.5% εάν δεν κάνω λάθος.   

 

Κος Φίλιππος Σέπος: Είναι στο συνολικό εμβαδόν ο χώρος πρασίνου υπολογίζεται, αφού 

αφαιρεθεί το οδικό δίκτυο και οι πεζόδρομοι υπολογίζεται οικοπεδοποιήσιμος χώρος και στη 

συνέχεια προκύπτει, παίρνεις το ποσοστό το οποίο λάβαμε, το οποίο είναι 17% επί του 30 

οικοπεδοποιήσιμου χώρου, όπως προνοεί ο νομοθεσία. Συν 3% χώρος κοινοτικού εξοπλισμού. 

Το εμβαδόν το οποίο ακούσατε, το 14 κόμμα κάτι, είναι επί του εμβαδού που αναγράφει ο τίτλος.   



20 

 

Κος Νεοκλής Αντωνίου: Απλά η απορία μου είναι η άλλη. Πέραν των 1000 ώριμων δέντρων, εξ' 

αυτών οι 650 ελιές πλείστες από αυτές είναι αιωνόβιες, πώς μπορούν αυτά τα 1000 δέντρα να 

βολευτούν ή να μεταφυτευτούν στον χώρο πρασίνου που εσείς προτείνετε; Αυτό είναι το πρώτο 

ερώτημα. Στη μελέτη δεν έγινε αναφορά ότι εκεί ο χώρος είναι μη αξιοποιήσιμος αυτήν τη στιγμή.  5 

Η σημερινή του μορφή επηρεάζει το μικρόκλιμα της περιοχής. Αντιλαμβάνεστε όταν όλο αυτό το 

τεμάχιο, το οποίο αποτελεί περίπου έτσι χονδρικά το 1/10 της Έγκωμης, οικοδομηθεί, το 

μικρόκλιμα της περιοχής θα δημιουργήσει το φαινόμενο της αστικής θερμονησίδας και η 

θερμοκρασία τοπικά θα αυξηθεί. Αυτό δεν κάνετε αναφορά και παρακαλώ να το λάβετε υπόψη 

σας. Πάω τώρα στο δεύτερο κομμάτι. Είναι η τοποθέτηση. Στην Κύπρο μάθαμε ότι η ανάπτυξη 10 

είναι κτίζουμε. Όχι, δεν είναι κτίζουμε. Η δική μου άποψη είναι ότι δεν κτίζουμε. Εάν θέλει η Ιερά 

Μονή Κύκκου να συνεισφέρει στον Δήμο που τη φιλοξενεί, ας κάνει ένα τεράστιο πάρκο για τους 

πολίτες για τους δημότες της Έγκωμης. Είναι η άποψη. Η άποψη μου είναι ότι εάν η Ιερά Μονή 

Κύκκου θέλει να συνεισφέρει στους δημότες Έγκωμης, αυτό το τεμάχιο να το παραχωρήσει και 

να κάνει ένα τεράστιο χώρο για τους δημότες της Έγκωμης.   15 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ευχαριστώ πολύ. Θέλω να πω τα εξής και για να μην βγαίναμε εκτός 

των πλαισίων, θέλω να πω ότι η Ιερά Μονή Κύκκου δεν φιλοξενείται εδώ. Εδώ προϋπήρχε από 

οποιονδήποτε άλλο, από όλους μας και εδώ είναι μέρος της κοινότητας, όπως έχω πει και στην 

εισαγωγή μου, η Ιερά Μονή Κύκκου. Είναι μέρος της κοινότητας όπως και εσείς κύριοι. Δεύτερο 20 

παρακαλώ. Δεν χρειάζεται υποδείξεις πιστεύω, διότι έχω πει εκπροσωπώ εκ μέρους της Ιερά 

Μονή Κύκκου, γι' αυτό μιλώ έτσι. Δεν χρειάζεται να υποδείξουμε στην Ιερά Μονή Κύκκου δωρεές. 

Εάν υπάρχει άλλος οργανισμός εν Κύπρω, είτε εκκλησιαστικός, είτε οικονομικός, είτε 

κυβερνητικός, ο οποίος έχει κάνει περισσότερες και μεγαλύτερες δωρεές στην Κύπρο, τότε 

καταργείται το έργο. Ουδείς. Και όλα αυτά τα οποία έχω πει από την αρχή, είναι από την Ιερά 25 

Μονή Κύκκου. Δεύτερο, υπάρχει ένα τεράστιο πάρκο εκεί που είναι το Μετόχι Κύκκου. Πόσες 

φορές το επισκεφθήκατε; Πόσες φορές το επισκεφθήκατε; Καμιά.   

 

Κος Γιώργος Περδίκης: Είναι η δική μας η αντίδραση που το έκανε Γιαννάκη. Εμάς που μιλούμε 

σήμερα, είναι η δική μας η αντίδραση. Ήταν να γίνει Υπουργείο Άμυνας εάν θυμούνται καλά. Δεν 30 

είναι Θεού φώτιση.   
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Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ευχαριστώ πάρα πολύ και έρχομαι να συμπληρώσω, αυτές οι απόψεις 

που καταθέτονται, δεν είναι Θεού φώτιση είναι όλα περί ανθρώπων που γίνονται, από 

ανθρώπους. Η θεολογική προσέγγιση δεν εφαρμόζονται σε πράξεις της ζωής.   

 

Κος Γιώργος Περδίκης: Ήταν και η καλή θέληση του Μητροπολίτη.   5 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Η καλή θέληση και με την υπόδειξη σας, μπράβο σας και λέω το εξής. 

Έγινε αυτήν τη στιγμή, είναι τόσες χιλιάδες εκεί που έγινε αυτό το υπέροχο, ο πνεύμονας, είναι 

ανοιχτό σε όλη την περιοχή και το παραδέχεστε. Ωραία. Αυτήν τη στιγμή σε αυτό το έργο που 

εγώ δεν είμαι ειδικός, απλώς ακούω που εσάς, υπάρχουν 35 σκάλες, είναι μόνο χώρος 10 

πρασίνου. Το 1/10 της ολικής, 35 σκάλες είναι χώρος πρασίνου. Καταλάβετε τι σημαίνει αυτό το 

πράγμα; Και δεύτερο ναι, μεταφύτευση των δέντρων και έχουν πει οι ειδικοί κάποια θα 

μεταφυτευτούν, κάποια δεν θα μεταφυτευτούν. Εγώ τώρα ως απλός πολίτης, έξω από το σπίτι 

μου είχα 4 ελιές. Είχα. Τις έκοψα. Ήρθε κανένας να με πιάσει που το αφτί;  

 15 

Κος Γιώργος Περδίκης: Θα έπρεπε.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Γιατί; Θέλω να πω ότι η ελιά δεν είναι κάτι που είναι μοναδικό, 

υπάρχουν παντού ελιές και καλά κάνουμε και λεν οι μελετητές θα πάρουμε τις ελιές και θα τις 

μεταφυτεύσουμε και οι αιωνόβιες ακόμη μπορούν να ζήσουν εκεί και μεταφυτεύονται. Θέλω να 20 

πω, θα πάρω μόνο μια άποψη. Μένω ως εδώ.   

 

Κος Φίλιππος Σέπος: 17% παραχωρείται και στο σύνολο του διαχωρισμό είναι 49.000 

τετραγωνικά μέτρα χώροι πρασίνου. Και το 31.000 ενωμένος χώρος.   

 25 

Κος Χρίστος Ρότσας: Είμαι κάτοικος της περιοχής. Είμαι ένα από τα 10- 15 σπίτια που 

συνορεύουμε με το οικόπεδο, είναι ο δρόμος και το σπίτι μου. Κανείς δεν μπορεί να σταματήσει 

την ανάπτυξη του οικοπέδου, η πρόοδος ό,τι και να κάνουμε θα προχωρήσει. Καλύτερα να το 

κάνουμε τώρα με έναν φιλοπρόοδο Επίσκοπο παρά... Εγώ τώρα ήθελα όμως να έβλεπα κάτι 

περισσότερο από τους παρουσιαστές. Πόσους ορόφους θα είναι η πολυκατοικία; Πόσα 30 

δικαιούνται; Θα πάρετε εξαιρέσεις για 50 ορόφους 12, 8; Έπρεπε να δώσετε περισσότερη 

λεπτομέρεια. Ξεκινήσατε αμυντικά, θα κάνετε τόσο πράσινο, τόσα πεζοδρόμια. Δεν είναι μόνο 
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αυτό που θέλουμε. Όμως αυτό είναι απόδειξη ότι Ιερά Μονή Κύκκου είναι φιλοπρόοδος.   

 

Κος Δημήτρης Μουχτάρης: Για να μην υπάρχει μια σύγχυση, η σημερινή παρουσίαση αφορά 

τον διαχωρισμό των οικοπέδων και την κατασκευή του εσωτερικού δικτύου, οδικού δικτύου, 

πεζοδρόμια, ποδηλατόδρομο. Θα σχηματιστούν 11 οικόπεδα μαζί με τον κοινοτικό εξοπλισμό. 5 

Από εκεί και πέρα ο κάθε επενδυτής θα αναλάβει το κάθε τεμάχιο που το αναλογεί με τους 

νόμους κτλ, το οποίο είναι μελλοντικό, ούτε εμείς ξέρουμε τι θα γίνει παρακάτω. Αυτήν τη στιγμή 

εμείς εξετάζουμε το εσωτερικό τεμάχιο, τον διαχωρισμό. Έχουμε εξασφαλίσει ποδηλατόδρομο, 

που σε ολόκληρη την Έγκωμη δεν υπάρχει έτσι ποδηλατόδρομος σε 3 μέτρα πλάτος, εάν πάτε 

στην Πανεπιστημιούπολη στην Αγλαντζιά, εκεί θα καταλάβετε ένα περίπου τι θα δημιουργηθεί 10 

εσωτερικά του τεμαχίου.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Αύριο υπάρχει σε ένα οικόπεδο μια ανάπτυξη, με απλά πράγματα, που 

δεν είμαι ειδικός, εσείς είστε ειδικοί, τι θα γίνει; Ένα σχέδιο, μπαίνει ένα plot και κάνει την 

ανάπτυξη. Πες είναι το οικοπεδοποιήσιμο και είναι το οικιστικό. Τι θα γίνει; Θα γίνει παρουσίαση 15 

εδώ πέρα από τον κάθε επενδυτή, να πει ο κάθε ένας την άποψη του και εάν συμφωνεί ή δεν 

συμφωνεί και εάν ο Δήμος το εγκρίνει τόσους ορόφους ή λιγότερους ορόφους ή περισσότερους 

ορόφους.   

 

Κος Γιαννάκης Ιωάννου: Είμαι εκπαιδευτικός, είμαι κάτοικος της περιοχής Έγκωμης και η 20 

άποψη μου είναι ότι είναι μια ευλογία το γεγονός ότι στον Δήμο Έγκωμης έχουμε την Ιερά Μονή 

Κύκκου και το γεγονός ότι είναι τόσο φιλοπρόοδη η Μονή Κύκκου και έχει εξασφαλίσει τα 

σχολεία, τα πανεπιστήμια, τα δημοτικά σχολεία στα οποία λειτούργησα τα προηγούμενα χρόνια, 

ήταν όλα υπό την αιγίδα της Μητρόπολης μας και βοήθησε τα μέγιστα. Αυτήν τη στιγμή έπρεπε 

όλοι να είμαστε θετικοί σε μια νέα ανάπτυξη, κάτω από τις συνθήκες που περιγράφουν οι ειδικοί 25 

για τόσους χώρους πρασίνου, για ποδηλατόδρομους, για όλα όσα ξέρουν οι ειδικοί και όχι να 

φέρνουμε ενστάσεις και να πηγαίνουμε πίσω πίσω. Εν μπροστά που πάει ο κόσμος και όχι πίσω. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 

Κος Πανίκος Βοσκός: Κατ' αρχή θέλω να συγχαρώ τους παρουσιαστές την Ιερά Μονή Κύκκου 30 

κτλ, γιατί ζω σε έναν Δήμο που τα τελευταία 27 χρόνια που ζω εδώ υπάρχει μια πάρα πολύ 

μεγάλη ανάπτυξη, να βλαστούν πολυκατοικίες των 5- 6 ορόφων με παρεκκλίσεις, μέσα στις 
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οικιστικές περιοχές του ενός ορόφου κτλ. Οι θέσεις που θέλω να βάλω είναι οι εξής. 6000 χώροι 

στάθμευσης, από την εμπειρία που έχω σημαίνει 18 με 20 χιλιάδες επισκέψεις καθημερινώς.  

Εγώ το πρωί για να πάω από την Έγκωμη, από την έκθεση για να πάω Λευκωσία θέλω περίπου 

40 λεπτά. Που αναφερθήκατε στο κυκλοφοριακό. Αναφέρεστε σε διάφορα προβλήματα. Πότε θα 

γίνουν οι διαβουλεύσεις με τον Υπουργείο Συγκοινωνιών; Το να βαστούμε ποδήλατο, εγώ κρατώ 5 

ποδήλατο και μου παίζουν την πουρού που πίσω κάθε πρωί να με τσιλλήσουν. Άρα θα βρούμε 

πρακτικές λύσεις όπως την Αγλαντζιά για παράδειγμα; Είμαι δρομέας, πάω καθημερινά στην 

Αγλαντζιά και βλέπω. Ή θα έχουμε ποδηλατόδρομο πόξω που την Ιερά Μονή Κύκκου, που είναι 

ένα μέτρο και δεν χωρεί δύο ποδηλάτες; Άρα καλό η ανάπτυξη, αλλά οι υποδομές στις οποίες 

αναφέρεστε, που αγγίζουν το κράτος πλέον, όχι τον χώρο τούτο, δεν υπάρχουν. Άρα πού θα 10 

καταλήξουμε στο τέλος; Να θέλω ενάμιση ώρα να πάω δουλειά στη Λευκωσία; Να μαζεύονται τα 

αυτοκίνητα της Λευκωσίας να μην κυκλοφορούν σωστό τούτο το πράγμα, που δεν ξέρω εάν 

υπάρχουν τούτες οι υποδομής ή εάν λήφθηκαν υπόψη. Και μια γενική απορία, δίνουμε 35 σκάλες 

χώρου πράσινο, γιατί δεν γίνεται ενιαία τούτο το πράγμα; Και να είναι 35 σκάλες ή 20 σκάλες ή 

ξέρω εγώ;  15 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Είναι και ο ενιαίος χώρος, αλλά και όλα.   

 

Κος Νίκος Ανδρέου: Είμαι δημότης Έγκωμης. Θα ήθελα να συνεχίσω από εκεί που έμεινε ο 

προηγούμενος ομιλητής. Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν είμαι ενάντια σε καμιά ανάπτυξη, όμως για 20 

να γίνει μια ανάπτυξη πρέπει να λαμβάνονται όλα τα μέτρα για να μην γίνεται εις βάρος των 

δημοτών του χώρου που θα γίνει η ανάπτυξη. Όπως μας ανέλυσαν, οι αναπτύξεις που θα γίνουν 

μελλοντικά στον χώρο εκεί θα είναι τεράστιες, μιλούμε νοσοκομεία, ξενοδοχείο, εμπορικά κέντρα, 

γραφειακοί χώροι, οικιστικές μονάδες. Η κυρία Καραμοντάνη είπε ότι μέχρι το 2025 δεν 

προβλέπεται ότι θα υπάρχει σοβαρό κυκλοφοριακό πρόβλημα, όμως το 2035 νομίζω ότι πρέπει 25 

εμείς οι δημότες Έγκωμης να μεταναστεύσουμε σε άλλη περιοχή, γιατί με την επιβάρυνση που θα 

έχει το οδικό δίκτυο της Έγκωμης θα είναι τεράστιο. Και εάν λάβουμε υπόψη και τις άλλες 

αναπτύξεις που θα γίνουν στην Έγκωμη, που σχεδιάζονται στον χώρο της κρατικής έκθεσης, τι 

θα γίνει στην Έγκωμη δηλαδή; Πού θα κυκλοφορούμε εμείς οι δημότες Έγκωμης; Πρέπει να 

ληφθούν εκείνα τα μέτρα, όπως να απαμβλυνθεί το κυκλοφοριακό πρόβλημα και μετά να γίνονται 30 

οι αναπτύξεις, όχι να γίνεται αντίστροφα. Ευχαριστώ.   
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Κος Νίκος Ροδοσθένους: Είμαι κάτοικος της Έγκωμης εδώ και 30 χρόνια. Μια εισήγηση έτσι 

από τις γνώσεις μου σαν καθηγητής, την οποία θέλω να θέσω υπόψη σας, βλέποντας σε πολλές 

περιπτώσεις τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικές, οι Τοπικές Αρχές να θέλουν να 

εκπονήσουν ένα σχέδιο ανάπτυξης, είναι στο αρχικό στάδιο όπως είμαστε τώρα. Ο σχεδιασμός.  

Εκείνο το οποίο κάποτε παρατηρείται είναι η έλλειψη δυστυχώς του τοπικού παράγοντα, των 5 

κατοίκων που επηρεάζονται, όπως καλή ώρα και αυτή η προσπάθεια είναι πολύ καλή, του να 

έρθει ο κόσμος να ακούσει και να συμμετέχει. Οπόταν το τι εισηγούμαι είναι, αφού είμαστε στο 

αρχικό στάδιο σχεδιασμού, να υπάρχει μια αντιπροσωπεία από τους κατοίκους, από τον Δήμο 

Έγκωμης, η οποία να συμμετέχει σε όλα τα στάδια έτσι ώστε, γιατί το λέω; Είναι αποδεδειγμένο 

και επιστημονικά αυτό το πράγμα, αποφασίζουν γι' αυτούς χωρίς αυτούς, αυτό είναι μέγα λάθος.  10 

Ενώ όταν τους έχουμε μαζί μας από την αρχή, στις διαβουλεύσεις, στον σχεδιασμό, είναι αυτοί 

που θα στηρίξουν το έργο από την αρχή μέχρι τέλους. Γι' αυτό βλέπετε πολλές φορές να γίνονται 

διαδηλώσεις, γίνεται ένας δρόμος, είναι εναντίον. Μα αφού άμα θεωρείται κοινωφελές πρέπει από 

την αρχή να συμμετέχει το κοινό που επηρεάζεται. Άρα κλείνοντας αποφασίζουμε γι' αυτούς με 

αυτούς και θα δείτε ότι είναι το 50% της επιτυχίας.   15 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ο στόχος της Ιερά Μονή Κύκκου είναι αποφασίζουν γι' αυτούς με 

αυτούς, όπως έχεις πει και απόψε αυτός ο λόγος ή ο ρόλος είναι αυτής της συγκέντρωσης. Από 

την άλλη υπάρχουν και οι νόμοι της Πολιτείας και οι κανονισμοί, οι οποίοι εγκρίνονται από το 

κοινοβούλιο, που είναι οι εκπρόσωποι μας και δεν μπορεί κάποιος να ενεργήσει ή να 20 

λειτουργήσει εκτός των νόμων, εξού και πολλές φορές υπάρχουν παρατράγουδα όταν 

λειτουργούμε εκτός των νόμων.  Φυσικά πάντοτε και εμείς οι πολίτες είμαστε σύμφωνοι με τον 

νόμο ή μπορεί και αυτοί οι οποίοι να μην γνωρίζουν κάποια πράγματα και να προχωρούν, γι' 

αυτό ερχόμαστε απόψε εδώ και βεβαίως σε κάθε έργο να ξανάρθετε εδώ πέρα για να πείτε την 

άποψη σας.   25 

 

Κος Λεόντιος Λεοντιάδης: Ονομάζομαι Λεόντιος Λεοντιάδης, είμαι συνταξιούχος από το Τμήμα 

Δασών το 1989. Ήσασταν αγέννητοι οι πιο πολλοί, ευχαριστώ. Θα σχολιάσω τις 7 περιοχές που 

χωρίζεται η περιοχή. Το πρώτο είναι το τεμάχιο που θα μεταφυτευτούν οι ελιές μέσα στον χώρο 

πρασίνου φαντάζομαι, ο οποίος καλύπτει 10% της περιοχής που κατ' εμένα είναι περιπαίξιμο.   30 

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Υπάρχει και περιφερειακό.   
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Κος Λεόντιος Λεοντιάδης: Παρακάτω, νοσοκομείο. Θα χτιστεί νοσοκομείο που καλύπτει απ' ό,τι 

άκουσα 30.000 τετραγωνικά μέτρα ο χώρος του, ίσια με τον χώρο του πρασίνου. Ένα νοσοκομείο 

κατ' εμένα είναι αχρείαστο. Στην περιοχή υπάρχουν το Απολλώνιο, υπάρχει το Ιπποκράτειο, 

υπάρχει η Πολυκλινική Λευκωσίας και πολλές άλλες μικρές, τι χρειάζεται άλλο τόσο μεγάλο 5 

νοσοκομείο; Υπάρχει ξενοδοχείο στην άλλη ζώνη, μεγάλο ξενοδοχείο, που καλύπτει επίσης 

30.000 εάν άκουσα καλά τετραγωνικά μέτρα. Ίσια με το χώρο ολόκληρο του πρασίνου καλύπτει 

το τούτο το ξενοδοχείο. Μα για τ' όνομα του Θεού. Ξενοδοχεία υπάρχουν εις την περιοχή του 

Hilton Park, πολύ μεγάλο, υπάρχει το Europa, υπάρχει οικιστική περιοχή, για οικόπεδα δόξα Σοι 

ο Θεός, αδιαχώριστα οικόπεδα, απούλητα στην περιοχή, είναι μεγάλος ο τόπος. Να έρθουμε να 10 

κάνουμε τους ελαιώνες της περιοχής του Κύκκου άλλα οικόπεδα;  

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Δεν δικαιούται είτε η Ιερά Μονή Κύκκου, είτε οποιοσδήποτε άλλος την 

περιουσία του να την αξιοποιήσει όπως θέλει;  

 15 

Κος Λεόντιος Λεοντιάδης: Δικαιούται, αλλά λέμε την άποψη μας, ελπίζουμε να γίνει ακουστεί. 

Μετά στην οικιστική ζώνη υπάρχει περιοχή για μεγάλες κατοικίες που θα τις πιάσουν, δεν ξέρω, 

ορισμένοι, πόσα άτομα τούτες τις μεγάλες κατοικίες που εάν θέλουν μεγάλες κατοικίες τούτοι 

ππαραλλίες ας πούμε, που θέλουν μεγάλες περιοχές, ας παν στην Κλήρου, ας παν στους Αγιούς 

για να κάνουν μεγάλες κατοικίες, να αποσυμφορηθεί και η κίνηση μες τη Λευκωσία για μεγάλες 20 

κατοικίες. Είναι απαράδεκτο να γίνουν μεγάλες κατοικίες. Περιοχή εμπορίου. Εμπορικά 

καταστήματα. Μα πόσα θέλουμε στην Έγκωμη; Άλφα Μέγα, Παπαντωνίου, Nicosia Mall, το πιο 

μεγάλο της Λευκωσίας, το Green Valley στην 28ης Οκτωβρίου, θέλουμε και άλλες υπεραγορές 

μέσα στην περιοχή της Έγκωμης; Για τ' όνομα του Θεού. Περιοχή για γραφεία. Τα γραφεία να 

δημιουργηθούν μέσα στην καρδιά της Λευκωσίας που να πηγαίνουν πεζοί εκείνοι που θα 25 

πιάσουν. Αντί που είναι σήμερα ένα γκέτο η κεντρική Λευκωσία, να δημιουργηθούν εκεί τα 

γραφεία. Εδώ δεν πρέπει να δημιουργηθούν γραφεία. Όλη η προτεινόμενη ανάπτυξη για εμένα 

δεν πρέπει να γίνει. Η περιοχή πρέπει να αναπτυχθεί σε ένα μεγάλο πρότυπο πάρκο, που θα 

είναι για την αναψυχή της Λευκωσίας και ολόκληρης της Κύπρου. Εάν υπάρχουν διαφορετικές 

απόψεις εγώ προτείνω να γίνει και δημοψήφισμα για να αποφασιστεί. Ευχαριστώ.   30 

 

Κος Σοφοκλής Φυττής: Κυρία Καραμοντάνη, μιλήσατε για το οδικό δίκτυο. Εμάς η χρήση μας 
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που προτείνουμε είναι τα φώτα της Μακεδονίας με τη Βασιλέως Παύλου να παραμείνουν να μας 

ανοίξετε και εμάς τον δρόμο μας, όπως ήταν σχεδιασμένος και είναι ακόμα στα σχέδια και να μας 

βάλετε και εμάς ένα φως όταν υπάρχει κόκκινο στα κύρια εκεί που υπάρχουν τώρα, να ανάβει για 

πράσινο να περνούμε και εμείς, γιατί όπως είναι τώρα είναι γκέτο, είναι αποκλεισμός όλοι είναι 

αγανακτισμένοι διότι εκτός των κατοίκων που υπάρχουν, υπάρχουν άλλα 16 οικόπεδα που όπως 5 

δίνετε παρεκκλίσεις να κτίζονται πολυκατοικίες, όπως χτίστηκαν ήδη απέναντι από το ΣΙΓΜΑ 

στην περιοχή μας. Αυτή είναι η εισήγησή μας και σας παρακαλώ πολύ διότι αυτή η υπόθεση δεν 

τελειώνει εδώ. Θα πάει χρόνια.   

 

Κος Σταύρος Κορνηλίου: Εκείνο που μετρά στον άνθρωπο είναι οι πράξεις, τουλάχιστον να 10 

είναι το μέτρο κρίσεως. Μέχρι τώρα η Μονή, τα έργα και τα πάρκα που έχει δημιουργήσει 

πιστεύω αποδεικνύει το αντίθετο, ότι θα είναι ένα στολίδι της Λευκωσίας το έργο το οποίο θα 

γίνει.  Δεύτερο, θέλω να πω ότι δεν μπορούμε να κρίνουμε επιλεκτικά. Θυμάμαι πριν 8 χρόνια, 

10 χρόνια την ίδια συγκέντρωση είχε καλέσει ο Δήμος Έγκωμης στο δημοτικό σχολείο της 

Έγκωμης.  Παρευρέθηκαν 250- 300 άτομα για να αποφασίσουμε εάν θα χτίσει ο κύριος Ρωτός 15 

μια πολυκατοικία φοιτητική για 600 κλίνες. Ο μόνος που διαφώνησε ήμουν εγώ. Ήρθαν 

οργανωμένα σύνολα, ήρθαν οργανωμένοι φοιτητές και εάν ήταν δυνατό την ίδια ώρα να το 

κτίσουν. Εγώ είπα κύριε, μπορεί να αποφασίσετε ό,τι θέλετε, αλλά το έργο το οποίο θα γίνει, "εδώ 

θα χτίσω, εδώ θα κάνω πάρκο". Με πάρκο έγινε με τίποτε. Δηλαδή τους ιδιώτες τους αφήνουμε 

στη μια πλευρά, ένα έργο το οποίο η Μονή, θα γίνει ένα έργο και στο τέλος της ημέρας 10 χρόνια 20 

δεν χτίστηκε, ούτε πάρκο έχει γίνει. Αλλά κανένας δεν ενδιαφέρεται.   

 

Κα Κούλλα Σταύρου: Διατηρώ ένα υποστατικό στην Έγκωμη εδώ και χρόνια. Είμαι υπέρ της 

ανάπτυξης, είμαι υπέρ των θέσεων εργασίας που θα δημιουργηθούν και δεν κατάλαβα για ποιο 

λόγο γίνεται τούτο το πούρρου πούρρου. Για ποιο λόγο πρέπει σήμερα να συζητούμε τόσα 25 

άτομα. Αφού υπάρχουν μελέτες, υπάρχουν νόμοι, υπάρχουν Δημαρχία, όλοι αυτοί θα μαζευτούν, 

να αφήσουν την ανάπτυξη να προχωρήσει, ποιος ο λόγος να μαλώνουμε και να συζητούμε; Και 

κάτι άλλο άκουσα και για δημόσιες διαβουλεύσεις και δημοψηφίσματα. Έγιναν τόσες αναπτύξεις 

σε τόσα μέρη της Κύπρου, δεν ρώτησε κανένας τη γνώμη μου. Χτίστηκαν ξενοδοχεία μπροστά 

που τις θάλασσες, πάεις στον Πρωταρά τη θάλασσα εν τη θωρείς. Ερώτησε μας ποτέ κανένας 30 

γιατί εγινήκαν τζιείνα στα ξενοδοχεία με τον τρόπο που εγινήκαν; Αυτήν τη στιγμή έχουμε έναν 

Μητροπολίτη μέσα στην Έγκωμη, δημιουργεί μια ανάπτυξη ορθολογιστική. Δεν έκανε τίποτε 
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λάθος ως τώρα. Και πράσινο άφησε και πάρκινγκ έκανε, τι άλλο θέλουμε δηλαδή; Πούρρου, 

πούρρου να μην γίνει τίποτε άλλο.   

 

Κα Ζωγραφιά Κακαρινέλη: Εάν κατάλαβα καλά, θα είμαι η τελευταία οπότε θα έκανα μια 

προσπάθεια να συγκεντρώσω αυτά που είπαμε και να απαντήσω ίσως στην κυρία που μίλησε 5 

για την ανάπτυξη. Εμείς που δεν έχουμε συμφέροντα, οικονομικά συμφέροντα, αυτό που μας 

ενδιαφέρει μόνο είναι το μέλλον του τόπου που θα ζήσουν τα παιδιά μας. Μας ενδιαφέρει ο 

χώρος αυτός να είναι σωστά ανεπτυγμένος, με σύνεση και να έχει λάβει υπόψη τις ανάγκες και 

δη τις νέες ανάγκες των κατοίκων. Γιατί οι αναπτύξεις έγιναν κατά καιρούς πιθανόν σωστά ή 

πιθανόν λάθος, δεν είναι αυτό που μας απασχολεί αυτήν τη στιγμή, ξέρουμε όμως και το 10 

αναφέρει και το τοπικό σχέδιο ότι ο χώρος πρασίνου δεν είναι αρκετός, η πόλη έχει οικοδομηθεί, 

έχει εμπεδωθεί όπως είπε κάποιος πριν και υπάρχουν αρκετοί χώροι πρασίνου και δεν υπάρχουν 

χώροι ψυχαγωγίας για να πάρουμε τα παιδιά μας. Το πιο κοντινό πάρκο που πηγαίνουμε είναι το 

πάρκο της Αθαλάσσας. Εμείς ζητάμε να γίνει ένας μεγάλος χώρος πρασίνου και δεν μιλάμε μόνο 

για την ανάπτυξη, μιλούμε και για την Κρατική Έκθεση και για τον χώρο δίπλα από την Κρατική 15 

Έκθεση, που θα γίνει άλλη ανάπτυξη, άλλο νοσοκομείο, γιατί τα βλέπουμε τρία ξεχωριστά ενώ 

δεν είναι, είναι τρία μεγάλα φιλέτα γης που αναπτύσσονται ταυτόχρονα, τα οποία θα μπορούσαν 

να είναι χώρος όπου θα αναπνέουμε, θα μπορούμε να παίρνουμε τα παιδιά μας και το απαιτούμε 

αυτό, όχι τόσο από την Ιερά Μονή Κύκκου, δεν είναι εκεί το θέμα, το απαιτούμε από το 

Δημαρχείο, η τοπική αυτοδιοίκηση οφείλει να κάνει μια σωστή μελέτη και να κρατήσει αυτούς τους 20 

τόπους, τον τελευταίο ελαιώνα της Έγκωμης να τον κρατήσει, να κρατήσει και τον χώρο πίσω 

από τη Μονή Μακεδονίτισσας. Και το άλλο, δεν μας μίλησες κανένας για τη μέτρηση 

ατμοσφαιρικής μόλυνσης στον συγκεκριμένο χώρο και τι αναμένεται να είναι αυτό, ηχορύπανσης, 

φωτορύπανσης κτλ. Θα θέλαμε συγκεκριμένα νούμερα εάν είναι δυνατό.   

 25 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Έρχομαι στον κύριο Περδίκη και μετά στον Δήμαρχο Έγκωμης.   

 

Κος Γιώργος Περδίκης: Εγώ κατ' αρχάς καθηκόντως πρέπει να ευχαριστήσω τους οργανωτές 

της παρουσίασης, κυρίως γιατί εισακούστηκε η εισήγησή μας όπως κατατέθηκε και προς το 

Δημαρχείο και προς τους ίδιους τους ιδιοκτήτες του έργου, αλλά και προς το Τμήμα Πολεοδομίας.  30 

Συγγνώμη αλλά η αρχική προσέγγιση ήταν και την έχουμε γραπτώς, ότι τελείωσε η δημόσια 

παρουσίαση και παρουσιάσατε και με ποιον τρόπο κάνατε τη δημόσια παρουσίαση. Το γεγονός 
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ότι γίνεται σήμερα η δημόσια παρουσίαση και ας το σημειώσουν αυτοί οι οποίοι κατακρίνουν την 

κριτική, η οποία κριτική είναι το λίπασμα της Δημοκρατίας και ο σοφός άνθρωπος ακούει την 

κριτική και την καλοδέχεται, δεν τη θεωρεί άρνηση την κριτική και όσοι θεωρούν ότι προσφέρουν 

υπηρεσία με το να απέχουν από την κριτική, να ξέρουν ότι δεν προσφέρουν καθόλου καλή 

υπηρεσία, είναι κακή υπηρεσία που προσφέρουν. Ακούσαμε πολλές διαλέξεις δαμέ, ακούσαμε 5 

και για τον φιλοπρόοδο Μητροπολίτη μας, που είναι, αλλά εάν θέλετε να προσφέρετε υπηρεσία 

στον φιλοπρόοδο Μητροπολίτη και Ηγούμενο, να το κάνετε καλοπροαίρετα την κριτική, όχι να του 

λέτε ναι, μπράβο. Εμείς κάναμε 16 σημεία προτάσεις, πέρα από τη θέση μας βεβαίως ότι θα 

έπρεπε το τεμάχιο αυτό, το ιδανικό να μείνει όπως πρότεινε στην αρχή και το Τμήμα Δασών, ένας 

μεγάλος αστικός χώρος πρασίνου. Αλλά τούτο είναι θέμα άλλου επιπέδου, άλλης συζήτησης, 10 

διότι ο ιδιοκτήτης έχει δικαιώματα χρήσης της ιδιοκτησίας του και είναι σεβαστά. Που τη στιγμή 

που το κράτος δεν ανέλαβε την ευθύνη να καθορίσει αυτόν τον χώρο ως χώρο πρασίνου, αυτό 

δεν είναι της ώρας. Λέμε ποια είναι η θέση μας όμως. Εμείς θα θέλαμε να βλέπαμε τον ελαιώνα 

να παραμείνει, θα θέλαμε να βλέπουμε ένα μεγάλο χώρο πρασίνου, γιατί όπως είπε και ένας 

φίλος στο βάθος, είπε για να τρέξει πάει στην Αγλαντζιά. Χρειάζεται έναν μεγάλο χώρο πρασίνου 15 

η Λευκωσία. Επί της ουσίας. Επί της εποικοδομητικής κριτικής, εμάς η εισήγηση μας είναι ότι 

πρέπει να αυξηθεί το πράσινο και πρέπει να φύγει από το κέντρο του τεμαχίου. Ο περιμετρικός 

χώρος πρασίνου που υπολογίζεται για να φτάσουμε 17.5% δεν θεωρείται πράσινο, δεν λειτουργεί 

ως πράσινο με την έννοια ότι απορροφά νερό και μειώνει τις θερμοκρασίες. Κατά την άποψη μας 

πρέπει να αυξηθεί ο χώρος πρασίνου και να μην είναι στο σημείο που έχει χωροθετηθεί, γιατί εάν 20 

προσέξετε αγαπητοί φίλοι και φίλες, είναι η πίσω αυλή του ξενοδοχείου, ο χώρος πρασίνου είναι 

η πίσω αυλή του ξενοδοχείου. Και αυτό θα είναι στην πραγματικότητα. Εμείς θέλουμε να είναι 

στην περίμετρο, να αυξηθεί, να είναι προσβάσιμος σε όλους τους πολίτες, θέλουμε να δούμε και 

να μας εξηγήσετε γιατί μετακινείται ο άξονας της οδού Κρανιδιώτη, με αποτέλεσμα να κοπούν 30 

κυπαρίσσια και μην μου πείτε ότι τα κυπαρίσσια μετακινούνται, δεν μετακινούνται. Μετακινήθηκε 25 

ο άξονας με αποτέλεσμα να κοπούν 30 κυπαρίσσια. Μπαίνει ένας κυκλικός κόμβος πάνω σε μια 

λεωφόρο που μας είπαν πριν λίγες μέρες σε μια άλλη παρουσίαση, ότι πιθανόν να μην γίνει η 

λεωφόρος Μακεδονίας, συν τα προβλήματα που υπάρχουν με τη Μακεδονίας. Εμείς έχουμε 

σοβαρή αντίρρηση και για τον κυκλικό κόμβο και για τη μετακίνηση της Προκοπίου όπως και άλλα 

θέματα που υπάρχουν όσον αφορά τη διαμόρφωση του χώρου πρασίνου, αλλά και την εν γένει 30 

ποιότητα των στοιχείων που παρουσιάζονται. Εμείς για παράδειγμα όταν λέει η Υπηρεσία 

Περιβάλλοντος "μετρήστε τις θερμοκρασίες και παρουσιάστε μας τις θερμοκρασίες" εννοεί 
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μετρήστε τις θερμοκρασίες στο τεμάχιο, όχι να παρουσιάζονται στην περιβαλλοντική μελέτη οι 

θερμοκρασίες της Λευκωσίας όλης. Όταν λέει μετρήστε τη σκόνη για να δείτε πόση σκόνη θα 

προκαλέσει το έργο, εννοεί στο τεμάχιο όχι να μετρούμε τη σκόνη για όλη τη Λευκωσία, σύμφωνα 

με τα στοιχεία του Υπουργείου Εργασίας και να τα παρουσιάζουμε στη μελέτη.  Τούτα αγαπητοί 

συνάδελφοι και φίλοι είναι στοιχεία μιας εργασίας ή έρχεται ο ίδιος αγαπητέ Γιαννάκη ο μελετητής 5 

της χλωρίδας και λέει ότι έδωσαν μου μια εβδομάδα να μετρήσω τη χλωρίδα. Δεν είναι αρκεί για 

να μετρηθεί η χλωρίδα σε μια εβδομάδα και μάλιστα μες το καλοκαίρι, γράφει το μέσα στη μελέτη, 

εμείς διαβάσαμε τη μελέτη σημείο προς σημείο, κάναμε τα σημεία μας τα οποία έχουμε 

παρατηρήσει. Ελπίζω στη συνέχεια να γίνουν σεβαστά.   

 10 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Ο κύριος Δήμαρχος.   

 

 

Κος Ζαχαρίας Κυριάκου: Εκ μέρους του Δημοτικού Συμβουλίου να ευχαριστήσω για τη μαζική 

παρουσία, να ευχαριστήσω τους μελετητές για την παρουσίαση την οποία έκαναν και να πω στον 15 

Δήμο Έγκωμης δεν έχει φτάσει ακόμα τίποτε επί της ουσίας. Αυτή η παρουσίαση που έγινε, μας 

έγινε και εμάς πριν κάποιες μέρες με τη μορφή τη σημερινή. Θα περιμένουμε και εμείς ως τοπική 

αρχή το Τμήμα Πολεοδομίας να καθορίσει τις τελικές του θέσεις, γιατί προηγείται πάντοτε η 

έκδοση πολεοδομικής άδειας την οποία δεν έχουμε. Είναι εδώ το Τμήμα Περιβάλλοντος με τον 

διευθυντή του, δεν έχουμε από το Τμήμα Περιβάλλοντος την ανάλογη ενημέρωση, από το 20 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και Επικοινωνιών την κυκλοφοριακή, πέραν των όσων σε γενικές 

γραμμές έχουν λεχθεί και να είστε σίγουροι ότι το Δημοτικό Συμβούλιο θα τοποθετηθεί με 

σαφήνεια επί της ανάπτυξης. Σεβόμαστε ως τοπική αρχή το δικαίωμα του κάθε ιδιοκτήτη να 

αναπτύξει την περιουσία του μέσα στα πλαίσια των νόμων που διέπουν τη ζωή μας. Και δεν θα 

διστάσουμε σαν τοπική αρχή να τοποθετηθούμε πάνω σε θέματα τα οποία θα έχουμε τη δική μας 25 

άποψη, όμως η παράκληση είναι να σεβαστούμε όλοι τη βασική αρχή την οποία επικαλέστηκε και 

ο κύριος Περδίκης, ότι ο κάθε ιδιοκτήτης γης έχει το δικαίωμα επικαλούμενος τις νομοθεσίες να 

προχωρεί και η ανάπτυξη. Αυτή η ανάπτυξη όμως θα τύχει επεξεργασίας πρώτο όλων των 

κυβερνητικών τμημάτων τα οποία τμήματα θα πρέπει να καταθέσουν εις την τοπική αρχή τις δικές 

τους θέσεις και η τοπική αρχή είναι οικοδομική αρχή, δεν είναι πολεοδομική. Εμείς θα εκδώσουμε 30 

την άδεια οικοδομής, αφού λάβουμε υπόψη και τους όρους και τις προϋποθέσεις που θα θέσουν 

οι άλλες αρχές. Θέλω ευχαριστήσω και τους εδώ συνδαιτημόνες οι οποίοι εξέφρασαν μέσα σε 
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ένα δημοκρατικό πλαίσιο τις απόψεις τους, τις έχουμε ακούσει, θα ζητήσουμε να τις πάρουμε και 

γραπτώς μέσω του πρακτικού και να είστε βέβαιοι ότι θα δώσουμε ιδιαίτερη σημασία και σε αυτά 

τα οποία έχουν λεχθεί εδώ απόψε. Ευχαριστώ πολύ.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Εδώ έχω τον Γενικό Διευθυντή, τον έχω δει τώρα μόλις, της 5 

Περιβαλλοντικής Αρχής και ζήτησε τον λόγο να πει την άποψη του. Παρακαλώ.   

 

Κος Χατζηπαναγιώτου: Να διευκρινίσω σε όλους τους παριστάμενους ότι η παρούσα 

παρουσίαση γίνεται κατόπιν απαίτησης της Περιβαλλοντικής Αρχής, μέσα στα πλαίσια 

τελειώματος, ας το πω, της εκπόνησης της περιβαλλοντικής μελέτης. Είναι απαραίτητο από τη 10 

νομοθεσία να γίνει αυτό που γίνεται σήμερα και όχι σε κάποιο βαθμό μη επαρκή, ικανοποιητικό 

σύμφωνα με την Περιβαλλοντική Αρχή. Αυτό που γίνεται σήμερα το θεωρούμε ικανοποιητικό και 

χωρίς αυτό δεν ξεκινά καν η εξέταση της περιβαλλοντικής μελέτης. Το διευκρινίζω αυτό, είναι 

πολύ βασικό κύριε Δήμαρχε για να γνωρίζετε ότι επειδή είχατε πει ότι δεν είχατε οποιανδήποτε 

πληροφόρηση, ακριβώς γι' αυτό τον λόγο δεν είχατε. Με τη συμπλήρωση της σημερινής και τα 15 

πρακτικά και την όλη παρουσίαση, θα συμπληρωθεί το κείμενο της περιβαλλοντικής μελέτης, το 

οποίο θα τεθεί και ενώπιόν σας και μετέχετε στην επιτροπή που αξιολογεί τις περιβαλλοντικές 

μελέτες από τώρα και όχι μόνο στο στάδιο της άδειας οικοδομής. Άρα η διευκρίνιση είναι ότι από 

την Περιβαλλοντική Αρχή έχει απαιτηθεί η σημερινή παρουσίαση, πρόσθετα από οποιανδήποτε 

άλλη ενέργεια έχει κάνει η ομάδα που ετοίμασε την περιβαλλοντική μελέτη. Ευχαριστώ για τον 20 

χρόνο για διευκρίνιση.   

 

Κος Γιάννης Καρεκλάς: Εγώ σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Θέλω να ευχαριστήσω όλους για την 

παρουσία σας. Ευχαριστώ τον κύριο Δήμαρχο, ευχαριστώ τον Διευθυντή της Περιβαλλοντικής 

Αρχής, τον κύριο Περδίκη και όλους, σεβασμιότατε. Θέλω να πω και χαίρομαι που άκουσα τα 25 

τελευταία, διότι αυτό το οποίο έχω πει από την αρχή, είναι μια δημόσια παρουσίαση για να πούμε 

τα πράγματα στην ουσία, να καταγραφούν όλες οι παρατηρήσεις και να προχωρήσουμε. Σας 

ευχαριστώ πάρα πολύ.  
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Τέλος Ακρόασης 
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Διευκρινιστικά σημεία: 

 

--  Ο ομιλητής διακόπτεται από κάποιο άλλο άτομο   5 

... Ο ομιλητής διακόπτει τη σκέψη του   
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Βεβαίωση 

 15 

Εγώ, η Άντρη Βουτή, στενοτυπίστρια, πιστοποιώ ότι το παρόν είναι η πλήρης και ακριβής 

μεταγραφή των στενοτυπημένων πρακτικών που πήρα, όσο καλύτερα μπορούσα, στην παρούσα 

υπόθεση.  
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